
  

STAROVIČSKÝ ZPRAVODAJ / ČÍSLO 99 1 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

   

ZASE (TI) TUPITELÉ 
Divadlo Kadet 

aneb kocourkovské zasedání 



  

STAROVIČSKÝ ZPRAVODAJ / ČÍSLO 99 2 

 

Úvodník 
Vážení spoluobčané, 

charakteristiku letošního nastupujícího 

jara můžeme právem označit jako 

„aprílové počasí“. Poměrně vysoké 

teploty v měsíci březnu, kdy v naší lo-

kalitě převládalo suché a teplé počasí, 

vystřídaly nízké teploty s několika mra-

zivými rány, často doplňované dešťo-

vými přeháňkami. Tato střídavá změna 

teplot a ranní mráz se však bohužel také nepříznivě projevily na již 

odkvetlých ovocných stromech.  

V úvodníku tohoto čísla zpravodaje bych rád nastínil problematiku 

plánovaného prodeje stavebních pozemků. Počátkem letošního 

roku byli vyzváni potenciální zájemci z řad místních občanů o 

stavbu rodinných domů v lokalitě Zahrady II., aby svůj předběžný 

zájem o odkoupení stavebních míst sdělili vedení obce. Tato výzva 

byla v současné době, kdy se neustále mění podmínky poskytova-

ných hypoték, ceny stavebního materiálu i volných kapacit staveb-

ních firem, velmi důležitá pro stanovení termínu prodeje nových 

stavebních pozemků. Vzhledem ke skutečnosti, že zájem o stavbu 

rodinného domu projevilo celkem 18 místních občanů, rozhodlo 

zastupitelstvo obce realizovat prodej 12-ti stavebních pozemků 

v rámci nové etapy výstavby již v letošním roce. Jedná se o 11 par-

cel v lokalitě Zahrady II. doplněné jednou parcelou na okraji ulice 

Pánská u srubových domů. Žádosti o stavební pozemek se budou 

přijímat v termínu od 2.5.- 30.5.2023, vzor žádosti je zveřejněn 

spolu s podmínkami prodeje pozemků na webových stránkách 

obce. Prodejní cena byla stanovena ve výši přímých předpokláda-

ných nákladů na realizaci inženýrských sítí, tedy bez dalšího zisku 

pro obec, a to ve výši 900 Kč/m2 stavebního pozemku bez DPH- 

pouze v případě potvrzené dotačního příspěvku na výstavbu inže-

nýrských sítí před vlastním vyvěšením záměru prodeje pozemků na 

úřední desce může být cena snížena na 800 Kč/m2 bez DPH. Pořad-

ník žadatelů nebude vytvořen jako v minulosti podle data podání 

žádosti- můžeme totiž předpokládat, že by uchazeči vytvořili před 

obecním úřadem zástup čekající několik dní na registraci žádostí. 

Nově budou tedy žadatelé zařazeni do 4 kategorií a o jejich finál-

ním pořadí bude rozhodovat losování postupně od první kategorie, 

kterou budou tvořit místní občané bez vlastní nemovitosti až po 4. 

kategorii tvořenou přespolními žadateli, a to až do vyčerpání počtu 

stavebních pozemků. Podrobnější informace včetně stanovení ne-

zbytných poplatků vztažených k prodeji parcel jsou představeny 

v dalším článku dnešního zpravodaje, dále pak zveřejněny na webu 

a informační tabuli obce. 

Stanovení podmínek pro získání stavebního pozemku nebylo 

za současného stavu velkého převisu zájemců nad počtem staveb-

ních parcel jednoduché- zastupitelstvo obce se snažilo o to, aby 

bylo vše maximálně transparentní a aby nebyla eliminována žádná 

skupina potenciálních zájemců. Vzhledem k dosavadnímu zájmu 

místních občanů však můžeme předpokládat, že stavební pozemky 

získají pouze zájemci, kteří bydlí, nebo v minulosti bydleli v naší 

obci, což je skutečnost, o kterou zastupitelstvo obce usiluje v každé 

etapě výstavby a která je zároveň možná jen díky tomu, že o pro-

deji pozemků rozhoduje výlučně zastupitelstvo obce bez případ-

ných developerů, kterým jde především o zisk z je-

jich prodeje. 

 

Vladimír Drbola 

starosta obce 

 

Dotace 
1. V měsíci únoru byla podána žádost o dotaci z programu 

Podpora jednotek sboru dobrovolných hasičů JmK na po-

řízení nového vybavení jednotky SDH. Jedná se o projekt 

„Starovičky – doplnění výstroje a výzbroje 2023“. Žada-

tel: Obec Starovičky, neinvestiční projekt 143 tis. Kč, poža-

dovaná dotace 100 tis. Kč, tj. 70 % nákladů. 

2. V měsíci únoru byla podána žádost o dotaci z Programu 

rozvoje venkova JmK na rekonstrukci svršku místní komu-

nikace před budovou obecního úřadu. Jedná se o projekt 

„Starovičky – rekonstrukce místní komunikace“. Žadatel: 

Obec Starovičky, investiční projekt 702 tis. Kč, požadovaná 

dotace 275 tis. Kč, tj. 39 % nákladů. 

3. V měsíci únoru byla podána žádost o dotaci z programu 

Podpora sportu v JmK na zateplení podkroví budovy spor-

tovních kabin s ubytovnou. Jedná se o projekt „Rekon-

strukce střešního pláště budovy sportovních kabin“. Ža-

datel: Tělovýchovná jednota Starovičky z.s. neinvestiční 

projekt 988 tis. Kč, požadovaná dotace 200 tis. Kč, tj. 20 % 

nákladů. 

4. V měsíci prosinci 2022 byla podána žádost o dotaci z pro-

gramu Státního fondu životního prostředí na pořízení vrat-

ných nápojových kelímků pro kulturní akce objemu 0,5 l a 

0,3 l a oplachovaček- pro naši obec bylo zažádáno o množ-

ství 2000 ks kelímků 0,5 l a 1000 ks kelímků 0,3 l a také 

jednu oplachovačku. Jedná se o projekt „Předcházení 

vzniku odpadů DSOČJV“. Žadatel: Dobrovolný svazek obcí 

Čistý Jihovýchod, projekt v celkové výši 3 285 tis. Kč, poža-

dovaná dotace 2 794 tis. Kč, tj. 85 % nákladů. 

5. Obec Starovičky nezískala dotaci z programu Integrovaný 

regionální operační program- 24. výzva- Základní školy na 

realizaci nadstavby budovy Základní školy a Mateřské 

školy Starovičky v rámci akce „Vybudování nových uče-

ben, školní družiny, šaten včetně dalšího zázemí, nová fa-

sáda budovy a zajištění bezbariérovosti v ZŠ Starovičky“. 

Jednalo se projekt ve výši 58 795 tis. Kč s požadovanou do-

tací 40 000 tis. Kč. Projekt je dosud uložen v zásobníku 

projektů s poměrně malou pravděpodobností posunu do 

fáze realizace. 

 

Výsadba zeleně v lokalitě Zahrady II. 
V průběhu měsíce března bylo provedeno na ploše bývalých za-

hrad pod firmou Thermal Trend spol. s r.o. Starovičky pokácení 

poškozených starých ovocných stromů a urovnání stávajícího 

terénu. Dřevo stromů využili předchozí uživatelé zahrad pro 

svou potřebu, drobné větve budou na konci měsíce dubna na 

místě spáleny. Práce provedli pracovníci Obce Starovičky. Plo-

chy, která se dosud využívaly jako orná půda, byly osety trav-

ním semenem typu luční směs. Výsadba stromů s budoucím vy-

užitím jako izolační zeleň průmyslové zóny, navazující na již 

osazenou plochu v západní části lokality, bude provedena s do-

tační podporou do konce roku 2023. 

 

Výsadba zeleně v lokalitě u Luže 

Na konci měsíce března bylo provedeno osetí plochy velikosti 

4951 m2 pod rybníčkem Luža speciální okrasnou travní směsí, 

která je málo vzrůstná a vytváří méně travní hmoty. Práce pro-

vedla společnost Kavyl spol. s r.o. Mohelno. Vlastní výsadba 

stromů a keřů bude dle projektové dokumentace firmy Atregia 

s.r.o. Brno provedena v podzimním termínu- na akci bude sou-

běžně s projektem izolační zeleně pod firmou Thermal Trend 

spol. s r.o. vytvořena společná žádost o dotaci z evropských 

fondů. 

Pracovníci obce při údržbě mezí podél polních cest odstranili 

celkem asi 10 tun železobetonových sloupků starého oplocení 

a následně je nařezali na kusy dlouhé 40- 50 cm, které je takto 

možno ekologicky zlikvidovat drtičkou stavební suti. Likvidace 

celých sloupků na skládce je totiž ve vztahu k současné legisla-

Foto: plocha pro 

zeleň - Zahrady II  
 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na 

MS  
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Výsadba zeleně v lokalitě u Luže 
Na konci měsíce března bylo provedeno osetí plochy velikosti 4951 

m2 pod rybníčkem Luža speciální okrasnou travní směsí, která je 

málo vzrůstná a vytváří méně travní hmoty. Práce provedla společ-

nost Kavyl spol. s r.o. Mohelno. Vlastní výsadba stromů a keřů 

bude dle projektové dokumentace firmy Atregia s.r.o. Brno prove-

dena v podzimním termínu - na akci bude souběžně s projektem 

izolační zeleně pod firmou Thermal Trend spol. s r.o. vytvořena 

společná žádost o dotaci z evropských fondů. 

 

Výsadba keřů v katastru obce 
V měsíci březnu provedli pracovníci obce na 9-ti stanovištích vý-

sadbu keřů v extratravilánu katastru obce. Bylo vysazeno celkem 

130 ks keřů v sortimentu rakytník řešetlákový (6 ks), růže šípková 

(34 ks), trnka planá (30 ks), bez černý (31 ks) a líska obecná (29 ks). 

Ke kořenovému balu rostlin byl pro zlepšení podmínek růstu v su-

chém letním období přidán granulovaný Hydrogel zadržující dešťo-

vou vodu a živiny přímo u jejich kořenů. Výsadbové pásy keřů byly 

také pro udržení vláhy v půdě zamulčovány dřevní štěpkou. Každé 

stanoviště bylo z důvodu ochrany proti okusu rostlin oploceno les-

nickým pletivem výšky 1 m přichycených na štípaných dubových 

kůlech, celková oplocená plocha je 582 m2. V oplocenkách budou 

také pravděpodobně do konce měsíce dubna osazeny „hmyzí 

domky“.  

 

Parkovací plocha na ulici Nová 
V měsíci březnu byla provedena parkovací plocha na ulici Nová pro 

4 osobní automobily. Jedná se o podélné stání u místní komuni-

kace s plochou ze štěrkodrti navazující na stávající parkoviště s kol-

mým stáním. V rámci stavby byly odstraněny původní betonové 

obrubníky, osazeny nové silniční obrubníky, proveden výkop a od-

voz zeminy a doplnění štěrkodrtí se zhutněním. Práce provedla sta-

vební firma David Poláček- Provádění staveb Starovičky. 

 

Úklid komunikací a chodníků 
Počátkem měsíce dubna byl proveden zametacím vozem úklid 

chodníků a místních komunikací po zimním posypu. Úklid je vždy 

prováděn na komunikacích se zpevněným povrchem, vyjma dláž-

děných ploch provedených ze žulových kostek- při použití zameta-

cího stroje by byl v tomto případě vysáván zároveň zásyp dlažby 

v mezerách mezi kostkami.  Práce provedl z důvodu zvýšené ne-

mocnosti zaměstnanců obce na dohodu o provedení práce p. Zde-

něk Dolák. 

 

Změna č. 4 územního plánu 
Zastupitelstvo obce vydalo v měsíci dubnu Změnu č. 4 územního 

plánu Starovičky. Změna se týká umístění farmy spol. Lavandia 

s.r.o. Starovičky v lokalitě Pod Zace, vyčlenění plochy pro stavbu 

komunitního domu seniorů v lokalitě pod rybníčkem Luža a navý-

šení výškové regulace zázemí společnosti Starovičky property s.r.o. 

Hustopeče v průmyslové zóně na 3 nadzemní podlaží. 

 

Volný pohyb psů v katastru obce 
V měsíci březnu umístil Myslivecký spolek Starovičky v extravilánu 

obce tabulky upozorňující na nutnost bezvýhradné poslušnosti 

volně pobíhajících psů ke svým chovatelům, odkazující se zároveň 

na zahájení přestupkového řízení se sankcí až do výše 100 000 Kč 

při porušení této vyhlášky. Majitel psa může v extravilánu obce 

uvolnit psa z vodítka, pes však musí pobíhat pouze v jeho bezpro-

střední blízkosti a být zároveň plně ovladatelný svým majitelem. 

Tako podmínka je důležitá jak z hlediska bezpečnosti ostatních 

osob a jejich psů nacházejících se ve stejné lokalitě, tak i z pohledu 

možného poranění polní zvěře nebo předčasného opuštění jejich 

mláďat při vyrušení pobíhajícími psy, případně klidu při hnízdění 

pernaté zvěře. Prosím o dodržování tohoto nařízení- buďte ohle-

duplní ke svým spoluobčanům i k ochraně okolní přírody. 

 

Upozornění 
Vedení obce žádá občany, aby neposkytovali jídlo ani ošacení p. 

Jaromíru M., který se pohybuje po obci. Denní potřeba jídla, pří-

padně oblečení a obuv je mu každodenně předávána pracovníky 

obce Starovičky, vše je hrazeno z jeho sociálních dávek. Účelem 

této aktivity je alespoň částečné obnovení jeho základních život-

ních návyků spojených s eliminací hledání jídla ve svozových nádo-

Foto: oplocenka keřů Zahrady II 
 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na MS  

v Pekingu 25.8.2015. 

 

Radek Juška na mítingu  

Diamantové ligy.  

Foto: výsadba keřů  
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Radek Juška na mítingu  

Diamantové ligy.  

Foto: parkovací plocha na ulici Nová 

 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na MS  

v Pekingu 25.8.2015. 

Foto: oplocenka 

keřů pod Štarvicary 
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bách, případně vyžadování darů od místních občanů. Jeho nedů-

věra k jakýmkoli změnám oproti dosavadnímu zažitému stylu ži-

vota je však extrémní, pomalu se však daří dosahovat alespoň díl-

čích úspěchů. Děkujeme za podporu. 

 
Podmínky pro přidělení stavebních pozemků 

 v lokalitě Starovičky - Zahrady II. 
 

Počet pozemků: 11 (Zahrady II) + 1 (u rybníčku Luža- východní část  

pozemku p.č. 114/1) 

Celková plocha pozemků: 9 216 m2 + 700 m2 

Předpokládaná cena inž. sítí: 9537 tis. Kč (projekt), 8 500 tis. Kč 

(skutečnost) 

Cena pozemku za m2: 900 Kč/m2 bez DPH, 1089 Kč/m2 vč. DPH) 

- v případě potvrzeného získání dotace MMR-150 tis. Kč/ stav. 

místo (termín cca červenec 2023) před vyvěšením záměru prodeje 

pozemků bude cena snížena na 800 Kč/m2 bez DPH  

  

Platby po přidělení stavebního pozemku:  

- před podpisem smlouvy -  návrh na vklad do KN 2000 Kč 

- přenechání rezervovaného příkonu (příp. el. energie)  

12 500 Kč nebo 15 750 Kč dle konkrétní polohy pozemku 

- v průběhu stavby - navrtávací pas vodovodní přípojky dle sku-

tečné ceny cca 10 tis. Kč 

- stavebník uhradí poplatek odboru životní prostředí MěÚ Husto-

peče za vynětí plochy ze zemědělského půdního fondu dle jeho 

projektu rodinného domu 

  

Příjem žádostí: pouze osobně na podatelně OÚ Starovičky v ter-

mínu 2. 5. 2023 - 31. 5. 2023  

 

Podmínky: 

- kolaudace novostaveb do 31.12.2028, po tomto datu smluvní po-

kuta 300 tis. Kč, každý další rok 150 tis. Kč 

- porušení podmínek převodu na 3. osobu, nebo stavba nebude 

sloužit k trvalému bydlení, nebo nepravdivě uvedené čestné pro-

hlášení v registrované žádosti o odkoupení stavebního pozemku- 

smluvní pokuta 100% ceny pozemku 

- žadatel nevlastní žádný stavební pozemek vhodný pro stavbu ro-

dinného domu 

 - partnerský pár podá pouze 1 žádost o stavební pozemek, pří-

padná druhá žádost bude vyřazena 

 - v případě důvodného podezření na nákup pozemku za účelem 

dalšího prodeje, pronájmu vybudované stavby, případně jiné spe-

kulativní činnosti, si zastupitelstvo obce vyhrazuje právo stavební 

pozemek takovému žadateli nepřidělit. 

 

Pořadník žadatelů podle stanovených kategorií 

Žadatelé budou zařazeni do níže uvedených kategorií, pořadí 

každé kategorie rozhoduje losování. První vylosovaný žadatel vy-

bírá libovolný pozemek z celé nabídky, další postupně vylosovaní 

žadatelé volí ze zbývajících volných pozemků. Nejdříve se losují 

žadatelé v 1. kategorii, následuje losování žadatelů ze 2. katego-

rie atd. až do vyčerpání kapacity pozemků, zároveň budou vylo-

sováni ještě 3 náhradníci.  

  

Kategorie žadatelů 

1. Žadatel, který má nebo měl trvalý pobyt v obci min. 5 let v po-

sledních   10-ti letech, nevlastní dům, případně byt. 

2. Žadatel, který má nebo měl trvalý pobyt v obci min. 5 let v po-

sledních 10-ti letech, vlastní nemovitost k bydlení.  

3. Žadatel, který bydlel v obci min. 5 let v posledních 10-ti letech, 

nebo celkem min. 10 let, v současnosti v obci nebydlí. 

4. Ostatní žadatelé 
 

Pozemky: 

1.    841/50………………………………………………….892 m2 

2.    841/64………………………………………………….863 m2 

3.    797/1, 841/44, 841/80, 800/2, 800/3......755 m2 

4.    796, 800/1, 801/2, 800/4, 801/5 …………..788 m2 

5.    795, 799/2, 799/3, 802/4………...….…………893 m2 

6.    841/82, 841/79, 808/1 ...………….............. 862 m2 

7.    808/2, 809/1, 808/4 …………….................. 861 m2 

8.    808/5 ………………………………………………….. 860 m2 

9.    807/1, 808/6, 807/2………………................ 862 m2 

10.  807/3, 810/2, 807/4 ……………..…………….. 861 m2 

11.  807/5, 810/4, 807/6 ……………..…………….. 719 m2 

12.  114/1 (Luža- dle nového GP) ......…………. 570 m2 

 
Poplatky za rok 2023 

 

POPLATEK ZA ODPAD 

Sazba poplatku za odpad činí 600 Kč/osobu 

poplatek je splatný do 31. 5. 2023. 

 

číslo účtu obce – 5028651/0100 
 

VS 1345 SS – číslo domu 

 

PLATBY ZA STOČNÉ!!! 

Cena stočného pro období 1.1. - 31.12.2023 činí 53,95 Kč/m3 

bez DPH (28 m3 = 1 510,60 Kč bez DPH, 12 m3 = 647,40 bez DPH) 

 

Cena vč. 10 % DPH činí - 1661,66 Kč/os./rok 

 

POPLATEK ZA PSA 

a) za jednoho psa ...............................................................150 Kč, 

b) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele ..........100 Kč, 

c) za psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let ...................50 Kč, 

d) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele, kterým je 

osoba starší 65 let ……………..................................................50 Kč. 

 

VS 1341, SS – číslo domu 
 

Prosíme o zasílání každé platby zvlášť – za odpady, za psy, za 

stočné. 

          

     ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ              
            

         svoz odpadu                       svoz bioodpadu    

   KVĚTEN 

   středa 3. 5. 2023                         čtvrtek 4. 5. 2023 

   středa 17. 5.2023                        čtvrtek 18. 5.2023 

   středa 31. 5. 2023 

   ČERVEN 

   středa 14. 6. 2023                       čtvrtek 1. 6. 2023   

   středa 28. 6. 2023                       čtvrtek 15. 6.2023 

                                                                středa 29. 6. 2023 

  

  

   ÚNOR 

   středa 8. 2. 2023                         čtvrtek 9. 2. 2023 

   středa 22. 2. 2023 

(HK) 

 

(text a foto VD) 
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MATERSKÁ ŠKOLA 
  
PLAVÁNÍ 
V únoru nám začal plavecký výcvik v Hus-
topečích. Děti se moc těšily. Protože nám 
plavání začíná později než školákům, na-
vštěvujeme Pavučinu, kde si můžeme hrát 
a  kreslit a vyplnit tak čas čekání. Každou 
hodinu děti čekají, kam půjdou. Jestli do 
malého nebo velkého bazénu. Většinu to 
baví více v malém, protože mají jistotu, že 
dosáhnou na dno. Ale zvládají to i ve vel-
kém bazéně.. 

 

MAŠKARNÍ REJ VE ŠKOLCE 
V měsíci únor jsme  měli maškarní rej. Sešly 
se krásné masky, všechny děti byly v něja-
kém převleku. Dopoledne bylo plné her, 
soutěží, promenáda masek, mlsání co si 
děti přinesly. Děkujeme maminkám za 
plno dobrot. Krásně jsme si to všichni užili. 
 

KOUZELNÁ ZAHRADA 
Po delší době jsme vyrazili na divadelní 
představení Kouzelná zahrada, do měst-
ského kina v Hustopečích. Pro některé byl 
největší zážitek cesta linkovým autobu-
sem. Pohádka se nám moc líbila a už teď se 
těšíme na další. 
 

ZIMO, ZIMO, TÁHNI PRYČ 
Konečně jsme se dočkali a je tu první jarní 
den. Povídali jsme si s dětmi o znacích jara, 
jak poznáme jaro, jak se mění příroda. Spo-
lečně jsme si vyrobili každý svoji Moranu a 
společně jsme ji upálili a rozloučili se tak s 
vládou paní Zimy. 

ZÁPIS DO MŠ PRO ŠK. ROK 2023/2024 
Přihlášky dětí do MŠ si mohou rodiče vy-
zvednout 27. - 28. 4. 2023 v MŠ a to od 7.00 
do 10.00 a odpoledne od 14. 00 do 15. 30. 
Vyplněné pak odevzdat do 5. 5. 2023. 
 

(Kolektiv MŠ) 
 
 

ZÁKLADNÍ ŠKOLA 
 

PLAVECKÁ VÝUKA 
Letošní školní rok plaveckou výuku v únoru 
zahájili žáci prvního, čtvrtého a pátého roč-
níku. Každý pátek dojíždíme do hustopeč-
ské plavecké školy, kde jsou žáci podle 
svých schopností rozděleni do družstev. Cí-
lem plaveckých lekcí je utváření návyků 
bezpečného chování ve vodě, výuka pla-
veckých dovedností - dýchání do vody, 
splývání, skok do vody, orientace pod vo-
dou a zdokonalování se v plaveckých sty-
lech. Tyto kurzy plavání nahrazují výuku tě-
lesné výchovy a děti se na ně vždy těší. 

(Baj) 

LYŽAŘSKÝ VÝCVIK 
Ve dnech 20. – 24. února se žáci zúčastnili 
již po několikáté lyžařského výcviku v Něm-
čičkách. Měli jsme štěstí, podmínky k lyžo-
vání byly vyhovující, počasí nám přálo, a i 

sníh nám celkem vydržel. První den lyžař-
ského výcviku jsme zahájili společnou roz-
cvičkou. Žáci byli rozděleni do několika 
skupin podle obratnosti a dovednosti na ly-
žích. Začátečníci trénovali na páse a pokro-
čilí už na vleku. Celý týden se žáci učili lyžo-
vat zábavnou formou. Instruktoři měli při-
pravené různé pomůcky, které pomáhaly 
zdokonalovat techniku lyžování. Všechny 
žáky lyžování moc bavilo a dokázáno to 
bylo tím, že i úplní začátečníci nejezdili jen 
na pásu, ale na vleku až na úplný vrchol 
kopce. Na závěr každý z lyžařů obdržel di-
plom za účast. Nechyběla ani sladká tečka. 

😊                                                               (Fra) 
 

 
 
 

ZDRAVOVĚDA 
Ve dnech 21. a 22. března nás navštívila 
paní Petra Macháčková, která si pro naše 
žáky a žákyně připravila zajímavý program 
ze zdravovědy. Mladší  žáci (1.- 3.třída) se 
seznámili s tím, co má obsahovat lékár-
nička.  Dozvěděli se, jak mají postupovat 
při  ošetření jednoduchých zranění (napří-
klad říznutí, malé krvácení, puchýř, nara-
žené zápěstí/koleno). Děti si se zájmem  
hravou formou vše vyzkoušely. Naučily se, 
kdy a jak správně přivolat záchranou 
službu. 

ˇ 
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Starší žáci (4.-5.třída) měli připravený pro-
gram -  lékárnička letem světem, nácvik po-
stupu první pomoci u člověka v bezvědomí 
s důrazem na vlastní bezpečí,  přivolání po-
moci, volání na záchranku. Nejzábavnější 
pro ně byla  praktická část – masáž srdce 
na figurínách (Andulách). 
Děkujeme paní P. Macháčkové za připra-
vený program, který děti  nejen zaujal, ale  
i poučil. Těšíme se již nyní na další spolu-
práci.  

Mgr. Ludmila Hrdinová 
 

JARO 
Stalo se už tradicí, že "škola" a Obec Staro-
vičky ve spolupráci, uskutečnily v sobotu  
1. 4. 2023 jarní dílničky. 
Sešli jsme se ke společnému jarnímu tvo-
ření v KD Obce. Pro děti i rodiče byl připra-
ven materiál na výrobu dekorací, jako na-
příklad jarní plůtek, chundelatá ovečka, vě-
nečky z vrbového proutí, malování na sád-
rové odlitky, zajíček z přírodního materi-
álu, jarní tulipán. Nechybělo samozřejmě 
ani pletení pomlázek. Do tvoření se zapojili 
malí i velcí, mladí i starší.  Podařilo se nám 
tak jistě načerpat pravou jarní náladu a na-
ladit se na jarní strunu.                        (Wal)  

 

 
 

JARO VÍTEJ - pozorujeme jarní po-

časí a změny v přírodě, poznatky si 

dáváme do souvislostí se střídáním 

ročních období, vyprávíme si 

o svých zážitcích a zkušenostech 

s počasím a jarem, povíme si, co 

se stalo se sněhem. 
 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na MS  

v Pekingu 25.8.2015. 

 

Radek Juška na mítingu  

Diamantové ligy.  

Keramika - ukázka výrobků k jaru  

www.zs-msstarovicky.cz 
 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na MS  

v Pekingu 25.8.2015. 
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Při procházce v jarním lese v tomto období můžeme objevit rozkvetlý Plicník lékařský (pulmonaria officinalis) , který hýří 

barvami od růžové až po fialovou. Také nás překvapí svými tečkovanými listy.   
 

Plicník lékařský (Pulmonaria officinalis) je 

léčivá rostlina z čeledi brutnákovitých. Roste 
v hájích a lužních lesích. Byl rovněž typickou 
rostlinou středověkých zahrad. V  Anglii si 
plicník získal jméno – petrklíč z Jeruzaléma. 
Zajisté se může pěstovat i ve Starovičkách 
na zahrádkách někde ve stinném koutku.   
Listy této rostliny se velmi rychle rozrůstají a 
jsou tedy ideálním půdo-pokryvným prv-
kem. 
 

Účinné látky 
Plicník obsahuje kyselinu křemičitou (asi 
4%),  slizové látky, saponiny, vitamin C, 
třísloviny (asi 10%), allantoin, fytosterin, 
cukry, cerylalkohol, pyrolizidinové alkaloidy, 
minerální látky (zejména vápenaté soli), fla-
vonoidy a organické kyseliny stearovou a 
myristovou. 
 

Sběr 
Sbírá se kvetoucí nať od března do dubna 
nebo jen listy po odkvětu od dubna do 
května. Suší se ve stínu nebo za umělého 
tepla při teplotách do 40 °C. Uchovává se v 
dobře uzavřených nádobách. Plicníková 
droga se již dá běžně koupit v lékárnách či 
obchodech s bylinkami.  
 

Léčivé účinky 
V současné vědecké medicíně není plicník 
využíván, uplatňuje se však v homeopatii při 
bronchitidě a v lidovém léčitelství. Odvar z 
plicníku léčí záněty průdušek, hojí a regene-
ruje sliznice dýchacích cest i trávícího 
ústrojí, zvyšuje krevní srážlivost, působí 

mírně močopudně a svíravě. Příznivý účinek 
se přičítá kombinaci saponinů, které usnad-
ňují odkašlávání, uklidňujícímu a ochran-
nému účinku slizů a protizánětlivému a de-
sinfekčnímu účinku tříslovin. Zevně ve 
formě obkladů, záparu nebo silnějšího od-
varu se užívá k omývání hnisajících ran nebo 
krvácejících hemeroidů, kde se uplatní pro-
tizánětlivý a svíravý účinek. Plicník se dobře 
uplatňuje i při poškození sliznice hltanu a 
žaludku po požití koncentrovaného alko-
holu, horkých jídel nebo nápojů, chemikálií 
a podobně (popálení, poleptání dutiny 
ústní, jícnu). 
 
Plicník můžeme používat i samostatně, ale 
podle jednotlivých onemocnění jsou 
vhodné kombinace s jinými rostlinami. Zlep-
šuje to léčebný účinek a zároveň zmírňuje 
nepříznivé působení plicníku na sedimen-
taci, kterou droga mírně zvyšuje. Lidé s vy-
sokou srážlivostí krve by neměli plicník uží-
vat samostatně ani dlouhodobě. Vzhledem 
k přítomnosti alkaloidů v droze by se plic-
níku nemělo užívat déle než 3 týdny a neměl 
by být podáván malým dětem a těhotným či 
kojícím ženám. 
 

Čajová směs proti různým chorobám 
plic: 
Potřebujeme květ nebo list plicníku 5 dílů, 
list podbělu 5 dílů, nať přesličky 4 díly, nať 
truskavce 4 díly, list jitrocele 3 díly.  Kávovou 
lžičku spaříme horou vodou a pijeme 2x 
denně. Užíváme max. 14 dní.  
 

Lihové kapky z plicníku 
Plicník se přidává i do lihových kapek na od-
hlenění. Nať napěchujeme do sklenice a za-
lejeme 40% alkoholem, necháme macero-
vat 2 týdny, poté přecedíme a uchováme v 
temnu. Užíváme při výše popsaných obtí-
žích 15 kapek 3x denně po dobu max. 3 
týdnů.   
 

Plicník v kuchyni 
Mladé jarní lístečky plicníku, ochucené ci-
tronovou šťávou a medem nebo cukrem, se 
doporučují jako zdravý salát. Případně se 
lístky mohou přidávat do polévky. 

 (HaHa)  

    

Společenská kronika 

 
 

V měsíci březnu oslavili významné životní jubileum 

pan Ivan Smutný – 70. narozeniny 

paní Soňa Rigová – 60. narozeniny 

 

V měsíci dubnu oslavili významné životní jubileum 

pan Jiří Svobodný – 70. narozeniny 

pan Miroslav Hekele – 60. narozeniny 

paní Dagmar Macúšová – 50. narozeniny 

pan Kamil Němec - 50. narozenin 

 

V měsíci únoru oslavili významné životní jubileum 

paní Božena Šafaříková – 91. narozeniny 

paní Vladimíra Drbolová – 85. narozeniny 

pan Miroslav Dolák – 70. narozeniny 

pan Václav Halm - 70. narozeniny 

 

Rozloučili jsme se: 

březen – paní Anděla Hyclová, Starovičky 205 

duben – pan Michael Horský, Starovičky 185 

 

 

Blahopřejeme rodičům: 

Dne 6.4.2023 se narodila Sofie Potůčková. 

Rodiče: Veronika Brettfeldová a Pavel Potůček,  

Starovičky 216 

 

 

paní Miroslava Doláková – 70. narozeniny 

paní Jarmila Robošová – 60. narozeniny 

 

V měsíci únoru oslavili významné životní jubileum 

paní Božena Šafaříková – 91. narozeniny 

paní Vladimíra Drbolová – 85. narozeniny 
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Rok 1963 
 

Letošní rok začal mrazy -10 -17°C a vě-

try. 

 

Dne 14.I. v 7 hod. ráno, byla zachycena 

na cestě domů z kravína, kde byla dojič-

kou, 37 letá Marie Prátová, před domkem 

č.127. nákladním autem s vlečkou. Jela 

na kole bez osvětlení a odrazového skla. 

Řidič auta ji spatřil v posledním oka-

mžiku, strhl řízení do leva, silnice byla 

zledovatělá, dostal smyk, narazil na 

druhé straně silnice na telefoní sloup, 

urazil jej, přejel ještě na správnou stranu. 

Vezl železné odlitky, u vlečky uletělo kolo 

a vyrazila se bočnice. Prátová byla nale-

zena pod chvojkou u domku č.88 v bezvě-

domí, nebyla přejetá, krvácela z úst, nosu 

a uší, kolo nebylo také poškozeno. Právě 

jedoucí sanitní auto ji vzalo do nemoc-

nice v Hustopeči, kde po marném úsilí lé-

kařů ve středu zemřela, aniž nabyla vě-

domí. 

 

Do konce ledna byla teplota stále kolem -

20°C, sníh 5 až 10 cm. Dne 1.II. napadlo 

30 cm sněhu, 2.II. bylo -22°C, padal sníh 

a několik dní foukal ostrý vítr. 

 

Pololetní prázdniny byly prodlouženy na 

3 týdny, pro velké mrazy a nedostatek pa-

liva. Děti, po dlouhé době, užily zimních 

radostí. Dne 22.II. byl ještě mráz -15°C. 

 

Dne 23.II. oslavili, společným večírkem a 

tan. zábavou padesátníci. V roce 1913 se 

narodilo 15 chlapců a 10 děvčat. Jsou to: 

Frant. Popovský, Alois Beránek v Husto-

peči, Ing. Martin Mazůrek v Praze, Ant. 

Konečný v Opočně u Náchoda, Jar. Dvo-

řák v Zaječí, Cyril Kuchyňka v Ďáblicích 

u Prahy, Frant. Zemek v Pavlově, Stan. 

Najman ve Skoronicích, Oldř. Hovězák, 

Frant. Kadrnka, Rud. Kadrnka (nar. ve 

Vídni), Jenda Škrobák ve Starovičkách a 

Petr Vahala bydlí v Berouně. Jedině Mi-

roslav Dostoupil zemřel ve věku 23 let, 

přiženil se k nám Petr Němeček z Čejko-

vic. Děvčata: Blažena Haluzová, provd. 

Úlehlová, Marie Ovísková – Floriánová, 

Frant. Matyášová – Sedláčková, Marie 

Šafaříková – Hofmanová, Mag. Babá-

ková – Prokopová, Štěpánka Mazurková, 

všechny bydlí ve Starovičkách, Frant. Dr-

bolová šla s mužem do Německa, Anast. 

Haluzová je vdaná v Brně, Marie Halu-

zová je vdaná v Olomouci, Marie Peců-

chová – Matyškova v Popicích. Provdala 

se k nám Marie Kadrnková z Nosislavě a 

Mag. Prátová z Kobylí. Dne 28.II a 1.III. 

bylo -21°C. 

 

Dne 3.III nastala náhlá obleva, půda 

byla zmrzlá 70-80 cm, sněhová voda uni-

kala, v dolinách se utvořily rybníčky. Dne 

8.III. vjelo před hřbitovem nákl. auto do 

příkopu a převrhlo se. Bylo naloženo se-

ťovou pšenicí, raněn nebyl nikdo. Tentýž 

den ve 14 hod., protlačila se voda pod 

podlahou na verandě v domku č. 75 na 

ulici Zaječské v šířce 8-10 cm. Odtékala 

chodbou a dveřmi na ulici. Kolem 18 

hod. přestala téci. Druhy den, v tutéž 

dobu, vytryskla voda v šířce 8-10 cm, pod 

prahem do sklepa domku č. 27 a zase ko-

lem 18 hod. přestala téci. Nebylo pro-

skoumáno, odkud a jakým způsobem se 

tam voda dostala. Od 18 – 20 ráno velké 

mlhy, odpoledne déšť, 21 – 24.III. padal 

sníh -6°C. 

 

Dne 31.III. zahráli chovanci patronát-

ního závodu, ústavu Mrzáčků v Kr.Poli, 

odpoledne a večer divadelní představení. 

 

Začátkem dubna se začalo orat a připra-

vovat půda k setí, 8.4. se začalo set, po tři 

dny byl velký vítr. Dne 13.IV. padal tro-

chu sníh, odpoledne byla menší bouřka. 

Náhle se oteplilo, 16.IV. +20°C, 19.IV. 

+22°C, 23 a 24.IV. menší bouřky. Od 

29.4. – 7.V. proměnlivo, chladno. Dne 

10.V. +21°C. 11.V. projel naší obcí ciklis-

tický závod Míru z Prahy – Warszvy do 

Berlína. Jelo 116 závodníků ze 20 zemí. 

 

V druhé polovici dubna se sela cukrovka 

a sadilo. Vinohrady se též pozdě stříhaly, 

byla obava, že budou pomrzlé. JZD vyse-

kalo zadní vinohrady v zacích, též ovocné 

stromy vytáhalo. Vinohrady byly roztrou-

šené, po kouscích, těžko se před vinobra-

ním uhájily proti špačkům, nemožné me-

chanické obdělávání. V trati štarvicary 

vysadilo JZD 15.000 kořenáčů vinné 

révy, na vysoké vedení. V příštích letech 

má být vysazena celá trať štarvicarů. Od 

14 – 20.V. bouřlivé deštivé počasí, několi-

krát denně pršelo ale nenamoklo. Bylo 

velmi mnoho chroustů, nadělali velké 

škody na ovoci. 

 

Kombajnová sklízeň obilí má tu nevý-

hodu, že nechává velké strnisko, je nedo-

statek slámy, semenka plevele zustávají 

na poli, dříve zůstaly pod mlátičkou, a tím 

se velmi zaplevelují pole. Letos byla na 

zajeckách hrozně zaplevelena řepa, že 

kdyžby se nebyla okopala ručně před deš-

těm, díky suchemu počasí, byla by se mu-

sela zaorat. 

 

Dne 2.VI. odpoledne, byl po prvé uspořá-

dán dětský karneval, který se velmi vyda-

řil. Vesnicí prošel od hřbitova k nové 

škole karnevalový průvod s hudbou. Prů-

vod zahajovaly děti Mateřské školy, za 

průvodem šli dospělí. Všechny děti měly 

kostýmy, masky. U nové školy byla vese-

lice, malé děti ukázaly různé hry, větší 

tance. Každé dítě dostalo balíček cukroví. 

Potřebné finance byly získány sběrem 

starého železa a JZD darovalo 500 Kčs. 

Od 6.-9.VI. bouřlivo +26°C. Dne 10.VI. 

kolem 15 hod. se blížila od Brna velká 

bouře. Všichni spěchali s polí domů a 

s obavou pohlíželi do mračen. V našem 

katastru ani nekaplo a v Hustopeči od 

středu města ku Kurdějovu byla průtrž 

mračen. U hřbitova sbořil nával vody 

v délce 3 m zeď, voda tekla přes zahrady 

do domků pod hřbitovem. Kdo byl doma, 

otevřel vráta a dvéře, by mohla voda od-

téci, v uzamčených domech bylo přes 1 m 

vody a bahna. Co mohla voda vzíti sebou 

odnesla. U nádraží bylo přes 30 cm vody. 

Koryto Šinkavky nestačilo, voda se vylila 

na naše louky, a zatopila asi 3 ha velmi 

pěkné krmné řepy. 

 

Od 15.-19.VI. deštivo, teplota až 27°C. 

Dne 22.VI. velká bouře, velmi pršelo. Od 

8-11.VII. denně malý déšť, teplota 22 – 

29°C. 15.VII. začaly žně, dne 19.7. bylo 

+34°C v chládku. Dne 26.7. trochu popr-

šelo, ochladilo se, byl velký vítr. 

 

Skoro celá sklízeň se provedla dvoufá-

zově, žně končily koncem srpna (i svoz 

slámy). 

 

5.-7.8. ochlazení, malé přeháňky, 20.-

24.8. deštivo. 

 

Družstevníci pořádali tří denní zájezd do 

sever. Čech 22.-24.8, druhý dvou denní 

zájezd do Prahy ve dnech 27.-28.8. a třetí 

tří denní zájezd 29.-31.8. zase do sever. 

Čech. 

 

Dne 29. konečně řádně napršelo. V září 

byla velmi kolísavá teplota, od +12-26°C, 

20.9. velký déšť, od 24.-27.9. skoro neu-

stále pršelo. Dne 24.9. začaly Vinařské 

závody V. Pavlovice vykupovat hrozny. 

Úroda velmi dobrá, cukernatost malá 14-

17° sladkosti, velmi ojediněle 18-19°. Dne 

3.10. začala sklízeň cukrovky novým 

kombajnem. Muselo se toho nechat, po-

něvadž naše půda je velmi těžká a půda 

bylo dosti vlhká, kombajn se ucpával. 

Cukrovka se sklízela jako jiná léta. 

 

Dne 7.10. přijelo do naší obce asi 20 Sov. 

turistů ze závodů v Čeljabinsku. Právě 

byly u nás hody, turisté byly občany velmi 

pěkně přivítáni, zatančili si, občané si je 

rozebrali domů, pohostili je a dali jim ba-

líčky na cestu. Turisté se zajímali jak 

bydlíme. V jednom domě se jedna soud-

ruška ptala o dovolení, smíli-se podívat 

do postelí, jsou-li tam matrace a vložky. 

Byly tam. 

 

Dne 16.10. se přihlásila zima, bylo -2°C, 

pak bylo zase pěkně. 28.10. bylo zase -

2°C. Dne 28.10. a 7.11. byly v kině oslavy 

dne znárodnění a vel. říj. revoluce.  

Výpisky z kroniky obce -16. díl 
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Krásně se zaselo, sklidily brambory, kte-

rých byla velká úroda a sklízela se kuku-

řice, poprvé s větší části kombajnem. 

Osení krásně urůstlo. Dne 2.XII. bylo -

4°C, napadlo trochu sněhu 3-5 cm, 4.XII 

bylo velké náledí. Po 13 hod. jel družstev-

ník Fr. Benda s Lud. Hajdou s koňským 

povozem ze slep. farmy, vezli vejce. V ob-

louku od obecní váhy jel mimo silnic, od 

Břeclavě proti němu jelo osob. auto, před 

domkem č. 158. se náhle stočilo, vjelo 

před koně, oje prorazilo sklo v autě hned 

za v předu sedícím šoferem a spolucestu-

jícím. Zadní sedadla nebyla obsazena. 

Koně couvli zpět, kočí Benda spadl mezi 

koně, Hajda do voza na vejce. Koně 

couvli, stočily se a jeli na zpět, na volání 

lidí se zastavili. Benda byl přejet, koně se 

pořezali a potloukli. Jeden kůň byl 10 dní 

v dobytčí nemocnici v Hustopeči, tato 

byla otevřena začátkem listopadu, Benda 

byl 14 dní nemocen, bylo rozbito asi 150 

vajec. Šofer i spolucestující byli opilí. 

 

Dne 6.XII. asi v 10 hod. se probořili 2. 

pětiletí chlapci Jiří Procházka a Jos. Tu-

ček při klouzání na luži u školní zahrady 

a topili se. Třetí chlapec vběhl do domku 

č. 182. žádal o pomoc. Majitel domku Fr. 

Flodr spal po noční směně, vyskočil s po-

stele, jak byl v posteli, vběhl do luže, led 

se pod ním lámal a chlapce vynesl. Ho-

nem všichní tří si lehli do postelí, pili 

horký čaj a všichní tří tu nemilou koupel 

odnesli bez následků. 

 

Dne 11.XII. byla veřejná schůze MNV na 

oslavu 20. výročí podepsání smlouvy o 

přátelství a vzáj. pomoci, mezi ČSR a 

SSSR. Hrála cimb. muzika, tančili 

chlapci a děvčata v krojích, zpívali slov. 

písně mládežníci z Kostic. 

 

Od 14.-17.XII. byl filmový festival, tep-

lota -10-15°C, bylo asi 10 cm sněhu. Dne 

21.XII nastala mírná obleva, 25.XII. bylo 

velké náledí, dopoledne pršelo. Do konce 

roku mrzlo -10°C, sněhu bylo 7 – 10 cm, 

byla pěkná zima. 

Na uplynulý rok, měla místní samoob-

sluha plán tržby 1,414.000 Kčs, utržila 

Kčs 1,419.657.-, proti roku předchozímu 

o 45.434.- Kčs více. Pohostinství mělo 

plán 369.000 Kčs, utržilo 405.600.-Kčs, o 

65.214 Kčs více než-li vloní. 

 

Narodilo se 19 dětí, zemřelo 7 občanů, 

svadeb bylo 11, z obce se vystěhovalo 10 

občanů, přistěhovalo 3 občané. 

 

Obec má 730 obyvatel, 235 čísel. 136 ob-

čanů pobírá starobní důchod, 19 sociální 

důchod. 

 

Během roku bylo 230 domácích zabija-

ček. Od 1.7. členové JZD nedávají sádlo 

z dom. zabijaček. 

 

V obci je 85 Propan-butan. sporáků, 89 

motorek, 5 osob.aut, 2 půd.frézy, 1 malý 

traktor (mimo JZD), 187 rozhl.přijímačů, 

79 televizorů. Měsíčně se platí Kčs 5 – 

z rozhl.příjímače, 15.-Kčs z televizoru. 

 

Doposud jsou v obci 2 soukr. nad 50 arů, 

1 kůň a 5 zahumenkových krav. 

 

Začátkem jara začalo JZD s odvodňová-

ním pozemků, od zajecké ulice ku žel. 

trati, ve výměře 11.2 ha. 

 

Hospodaření JZD. 

Následkem sucha, byly v rostlinné výrobě 

slabé výnosy. 

 

Plán: pšenice: 30 q, výnos 28.5 q, ječmen 

pl. 30 q výnos 21.84 q 

kukuřice: 40 q, výnos: 25.71 q, 

cukrovka: 370 q, výnos: 342.65 q, 

krm.řepa 400q, výnos: 307.1 q (asi 3 ha 

zatopeny) 

Jedině brambory se vydařily. U ranných 

bramb. plán 100 q, výnos 197.55 q, (za-

vlažovaly se), u pozd. brambor plán 120 

q, výnos 157.67 q. 

Průměrná dojivost u krav 15 37 litrů, 

snůška vajec na nosnici 143, jedna pras-

nice průměrně odchovala 12 selat. 

Meruněk bylo odevzdáno 280 q, hroznů 

237 q, okurek 1750 q. 

 

Všechny předepsané dodávky JZD splnilo 

mimo mléko, dluh 9.450 litrů, cukrovka 

dluh 1100 centů. 

 

Během roku bylo zakoupeno: čistička na 

obilí za 21.000.-Kčs, něm. traktor R S09, 

šnekový dopr. elevátor, komb. na cuk-

rovku a osekávač chrastu za 33.000 Kčs, 

cepový sklízeč za 7.300 Kčs. Vybetonován 

letní mlat. 

 

Jednotek odčerpáno 89.953, na jednotku 

připadlo Kčs 17.50, 1 kg obilí a 1.-Kčs 

premie na odpracovaných předepsaných 

jednotek. Obilí se dávalo na hlavu rodiny 

400.- u ostatních členů 300.-kg, ostatní se 

proplácelo. 

 

Hrubý příjem JZD byl Kčs 4,382.700.-, 

naklad na výrobu Kčs 1,653.600.- čistý 

příjem 2,282.000.-Kčs. 

 

Práce na nové škole pomalu pokračuje. 

Ve vnitřku byla dokončena omítka, insta-

lováno ústřední topení, vodovod, 

elektr.vedení, v prvním poschodí skon-

čeny natěračské práce. 

 

Provoz kina: 

Plánováno bylo 154 představení, promít-

nuto 148, návštěva plánována 10.000 ná-

vštěvníků, přišlo 8.078, plánována tržba 

10.000.-Kčs, vybralo se 14.427.-Kčs. 

 

Kronika k veřejnému nahlédnutí vylo-

žena od 26. června do 12. července 1964. 

 

 

 

 Pavlína Prátová
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VOJNA NENÍ KOJNÁ, padám, padám, padám... 

Běhá se, aby se čekalo, čeká se, aby se běhalo. 
 

Pokračování č. 6

   V prvních měsících vojny se největší dů-
raz, co se týká intenzity, ale i času,  kladl na 
fyzickou kondici a pořadový výcvik. To, co 
se zdálo v Horních  Počernicích na hranici 
naších možností, se posunovalo dál a dál. 
Sotva se zvládla jedna část výcviku, násle-
dovala další. Ale to, z čeho jsme měli nej-
větší hrůzu a panický strach, se zde neko-
nalo. Poplach  „plná polní bandalír“ se na-
cvičoval několikrát ve dne. Až jsme zvládli 
časový limit, bylo nám řečeno, že to zku-
síme během určeného týdne v noci. Dalo 
se tedy předpokládat, kdy to bude a něja-
kým způsobem se připravit. Když jsme zvlá-
dali i noční časy, byly poplachy vyhlašo-
vány již výjimečně a většinou bez použití 
masky.  
 
PRVNÍ  POCHOĎÁK… a poslední 
 
   Po jednom z těchto nočních  poplachů, 
kdy jsme již byli delší čas na vojně, a důstoj-
níkům se zdálo, že jsme na tom fyzicky 
dobře,  následoval po krátkém nástupu po-
vel: POCHODEM VCHOD! … 
   Vydali jsme se na X kilometrový pochod. 
Údajně měl být naplánován na vzdálenost 
kolem 15 km.  Nikdo nám ale neřekl, kte-
rým směrem půjdeme a především jak 
dlouho půjdeme, z čehož by se dalo odvo-
dit kolik toho najdeme. Bohužel!  Byli jsme 
vedeni. Palpost jsme opouštěli přední bra-
nou kolem strážnice k hlavní silnici a na ni 
jsme se dali směrem na Brandýs nad La-
bem. Po chvíli jsme odbočili z hlavní silnice 
na nám absolutně neznámé okresky. Byla 
hluboká noc a žádná auta jsme nepotká-
vali. Kolik kilometrů jsme ušli, nám nikdo 
neřekl. Pochod se po několika hodinách 
ale nedal nazvat pochodem. Poslední kilo-
metry jsme se navzájem podpírali a ně-
které kluky jsme vláčeli na ramenou. 
Mnozí doplatili na to, že si nevzali onuce, 
nebo je měli špatně omotané. Nikdo z nás 
nevěděl přesně,  kolik „plná   polní banda-
lír“ i s ostatní výstrojí váží a také jsme se po 
tom nikdy nepídili, ale podle mého odhadu 
to mohlo být kolem 20 kg. Naší velkou, pře-
devším psychickou nevýhodou bylo, že 
jsme nevěděli kolik kilometrů, či stovek 
metrů zbývá do cíle. Informace, že voják 
musí ujít třeba jeden kilometr, aby se do-
stal na dosah své postele, v něm dokáže 
zmobilizovat zbytky sil. To u nás nemohlo 
fungovat. Rovněž vidět zdaleka (ale i 
zblízka) náš palpost, coby v daný moment 
vysněné útočiště, nebylo možné. Na noc se 
veškeré okenice musely zavírat, aby se ven 
nedostal ani svazek světelných paprsků. 

Také hlavy nám již nesloužily na koukání 
kolem, ale  pouze zakončovaly horní část 
trupu. I já jsem toho měl dost. 
   Podobných pochodů bylo ještě pár, ale 
po zkušenostech ne již dlouhých a tak dra-
matických. Také fyzicky jsme na tom byli 
jistě lépe. Nakonec proč trénovat po-
choďáky, když jsme nebyli vojskem, jehož 
posláním je přesouvat se po svých. Dělo-
střelci se z místa na jiné místo, ne s ohle-
dem na ně, ale na kanóny, převáží. 
 
Začátek listopadu 1959 
Dopis č. 5 
   Předem mého dopisu Vás všechny sr-
dečně zdravím. Píši z nového působiště, jak 
jste již možná poznali z obálky. Je právě ne-
děle, už dvě hodiny v noci. Jsme zde na 
útvaru již od soboty  (včerejší) 10 hod do-
poledne. Jsme tady čistě I. ročník bez dru-
háků a s námi několik  poddůstojníků. Co je 
tu velmi zajímavé je to, že jsme tu ještě 
žádný průtah nezažili, ale všichni bychom 
se nejraději vrátili na ty útvary, z kterých 
jsme sem byli posláni. Všechno je takové 
napjaté a visí to ve vzduchu na vlásku a jen 
to spadnout. Nejradši bych se vrátil do Po-
černic a někde plazil ve škváře, než tady být 
a strachovat se, co bude dál. Zítra, to je v 
pondělí, začne pravá dřina. Jak jsem dříve 
nadával na Počernice a psal domů, jaká je 
tam vojna, tak se mi zdá, že je tam jako na 
rekreaci ( trochu přeháním, poněvadž moc 
kluků si tam poplakalo). Co se týče bydlení, 
tak obytná budova je tady lepší, i umývárka 
je zde dokonce, ale ostatní se mi moc ne-
líbí. Tedˇ mám právě stráž a sedím na 
strážnici a za chvílu půjdu zase na stojku a 
spal bych jako kotě.  
   Budu platit 40 Kčs za zásobník a sumku, 
že jsem je ztratil, ale vůbec jsem je nevyfa-
soval, tak už to na vojně chodí. Ještě den 
před tím jsem měl místo jednoho zásobníku 
čtyři a všechny jsem je rozdal klukům, kte-
rým chyběly a na druhý den mně řekli, že 
jim chybí taky. Mám ještě 110 Kčs a pat-
náctého dostaneme žold 75 Kčs, takže to 
mám čím zaplatit. Napište mně, co je nás 
nového a pošlete mně balík (bedničku), 
jako posledně. Pošlete  mně polobotky. Na-
před je pořádně vymyjte ( mlékem) a po-
tom zase pořádně nakrémujte i ze spodu a 
vyleštěte. Dále pošlete dvoje silný ponožky, 
ale ne bílý. Chcu ty šedý, obyčejný. Bílé se 
strašně moc špiní. Pak mně mezi sešitama 
najděte Občanskou nauku (sešit z Klobouk) 
a pošlete. Je to  v kchostně. Pak dále mapu 
ČSR. Nějakej cvíboch - ten polívané, co jsou 

na něm ty šulánky a nějaké to jablko, jestli 
máte. 
   Píšete, že ve vojáku nejsme. Ten kanon, 
co vidíte, ten pucuju, hlaveň leštím. Tam ty 
budíky, co vidíte na pravé straně, tak ty vy-
rovnávám. Je tam u toho sedačka a ještě 
více přístrojů. Je to náhodou ten kanon, u 
kterého jsem přidělen, ovšem ještě v Počer-
nicích. 
   Snímek vypadá blbě. Číslo Vojáka 22. Us-
chovat na památku. Ať se to neztratí. Ať 
mám na co vzpomínat. 
 
POLITICKO VÝCHOVNÁ SVĚTNICE (PVS) 
   
   Z toho, co zde uvádím, se může zdát, že 
jsme pouze něco do zblbnutí nacvičovali. 
Úplně tomu tak nebylo. My jsme se  sou-
časně   „průběžně školili a vzdělávali“.  U 
této baterie nesloužil žádný voják pouze ze 
základním vzděláním. Většina kluků z na-
šeho kraje byla vyučena nějakému čer-
nému řemeslu. Pokud si pamatuji, byli to 
soustružníci, frézaři, svářeči, ale i elektri-
káři  a pod. U Slováků to byla všehochuť.  
Pouze tři jsme měli zemědělské vzdělání. 
Zastoupení maturantů bylo přirozeně také 
větší.  Jak se chovala společnost v padesá-
tých letech přezíravě a s pohrdáním ke 
„kolchozníkům“, pokračovalo i na vojně. 
Byly to sice výjimky, ale byly. Někteří naši 
vrstevníci byli schopni stejně starému klu-
kovi patřičně naznačit jeho méněcennost. 
Nelze se tomu ani divit, vždyťˇ jim byla 
vtloukána do hlavy „vedoucí úloha děl-
nické třídy“ a oni si to vysvětlili po svém.   
Nebyl to ani tak můj problém, nějaké školy 
jsem měl, ale byl s námi kluk, jehož rodiče 
se bránili co nejdéle vstupu do JZD a on 
musel až do nástupu na vojnu jezdit s 
koňmi jako kočí. Nikoho nezajímalo, že se 
učil s vyznamenáním. Po vojně začal studo-
vat a nakonec absolvoval i vysokou školu. 
Oproti nám některým měl jednu velkou 
nevýhodu. Byl moc slušný. Jednou jsem 
zaslechl, jak mu stejně starý kluk říká: 
„Sedláku, čouhá ti sláma z bot!“  a on na to  
nereagoval, nebránil se, nebo velmi málo. 
Jsem přesvědčen, že kdyby to nebylo 
zrovna před nástupem baterie, kde bylo 
hodně svědků, tak všechno dopadlo jinak. 
Nějací mstitelé by se našli. Nejsmutnější na 
tom bylo, že frajer  pocházel  z nedaleké 
vesnice.  
   Netrvalo ale dlouho, aby se vzájemné 
vztahy vyjasnily i po této stránce. Školení 
byla  prováděna na PVS , která byla nedíl-
nou součástí všech vojenských objektů té 
doby. Když si odmyslíme název, tak to byla 

                                      Z osobního archivu rodáka ze Staroviček 
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jediná místnost na palpostě, kde byly kla-
sické židle se stoly, dalo se něco napsat a 
vlastně ve velmi omezeném osobním 
volnu i posedět. Ideální bylo, vypůjčit si ně-
jakou knihu a studovat ji (někdy skutečně, 
někdy jako), případně dělat si nějaké po-
známky To měl voják relativně od nadříze-
ných pokoj. Také sloužila k povinnému sa-
mostudiu. Myslím si, že právě tato míst-
nost byla počátkem jisté diferenciace nás 
nováčků na malé skupiny o stejných zá-
jmech, stejné životní filozofii, zásadách a 
stejné výchově z domova.  To nás dávalo 
dohromady a vedlo ke  kamarádství.  
 
VOJENSKÁ  ZVLÁŠTNOST 
   
   Jsou otázky a problémy, o kterých se na 
vojně nahlas nemluví a přece je musel 
každý z nás řešit. Platí, že pokud  nechci 
být na někom závislý, nechci být jeho va-
zalem,  musím se dostat na jeho úroveň, 
případně i výš.  Osvobodit se.  Způsoby, 
jak toho dosáhnout, si musí volit každý 
sám.  Ale jak to řešit na vojně, kde je hie-
rarchie předem stanovena?  Zvláště, jak 
to musí řešit Ti, u kterých navíc platilo 
heslo, s poctivostí nejdál dojdeš.  O to to 
bylo náročnější. 
   Pro vojáka základní služby je složité vy-
pracovat si jistou autoritu u nadřízených. 
Slepá poslušnost k ničemu nevede, nanej-
výš k sebeponížení. Vzpurnost byla cestou 
do basy.  Držet se „zlaté střední cesty“ ve-
dlo postupně k zešednutí a ztráty osob-
nosti. Složitost vojenského života je ještě 
komplikována tím, že pochválí-li vás veli-
tel, jste jednou skupinou nazýváni špl-
houni. Dokonce i těmi, co o pochvalu usi-
lují a prozatím se jim to nepovedlo. Pokud 
se ale voják dostane do opačné pozice, 
nezvládá úkoly a je veliteli za to peskován, 
zase jiná skupina jej považuje za blbce, s 
kterým nikdo nechce kamarádit, chodit 
na vycházky a který  to všem kazí. 
   Dalším specifikem vojáka je povinnost 
přežít. Proto nám bylo pořád vtloukáno 
do hlavy: voják si musí umět v každé, i té 
nejsložitější, situaci poradit.  Z toho se dá 
odvodit, že pokud situaci nezvládne, 
může zahynout. Tato krajnost nám sice 
nehrozila, ale tlak na slušné přežití nás 
skutečně naučil si poradit.  Dřevo na to-
pení se štípalo nožem nebo rýčem. Když 
byla velká zima, do bot ale i na jiné části 
těla, se vkládaly staré noviny, podlaha se 
zametala kartáči na boty. Dokázali jsme 
přemístit materiál, aniž by byl kraden, 
atd.  Dokázali jsme pro sebe i kamarády 
zajistit suchý chleba, dokonce se solí.       
   Všichni jsme unisono nadávali na pře-
hnanou disciplínu, ale zároveň věděli, že 
pokud by tak tomu nebylo, v duchu přežití 
by mezi námi za chvíli platily zákony vlčí 
smečky.   
    

   S příchodem podzimu, a tím i zkracová-
ním dne, se význam PVS stupňoval. Vedení 
palpostu založilo pěvecký soubor, ve kte-
rém pěli všichni vojáci pokud neměli službu 
a připravovali se na jarní kola soutěže  vo-
jenské  tvořivosti. Do palpostu přivezli do-
konce klavír a byl nám přidělen profesio-
nální vojenský hudebník, který nás vedl. 
Trénovalo se zkraje jedenkrát týdně, poz-
ději před soutěží, dvakrát. Byl mezi námi 
učitel, slovák J. Gajdoš, který ovládal hru 
na klavír. Měl za úkol v týdnu s námi pro-
cvičovat. Ale to se vždycky zvrhlo. Začínalo 
se vždy s vážnými písněmi s vojenskou té-
matikou (Ej vy cesty) a za chvíli hrál šlágry 
té doby. I sbormistr mu vytýkal, že u každé 
písně sklouzne na úroveň bugy, bugy. Ale 
přesto jsme postoupili do druhého kola a 
tam skončili. Byla to příjemná změna.  
  Zároveň se na PVS konala různá politická 
a odborná vzdělávání, ale i vědomostní  
klání - kvízy.  A právě při nich se plně odha-
lila vzdělanost některých namyšlených vy-
učenců.  Soutěžila celá družstva, nebo  jed-
notlivci za ně vybraní, někdy musel voják 
odpovídat sám za sebe. Otázky nebyly ná-
ročné. Např. vyjmenujte tři knihy od B. 
Němcové nebo A. Jiráska. Někteří vyučenci 
nevěděli, nedokázali říci ani jednu. Největší 
trapas ale nastal, když jeden z nich měl v 
určeném čase vyhledat na mapě Evropy 
hlavní města některých států a on nedoká-
zal najít ani státy. Maďarsko hledal na 
úrovni Polska. Právě v tomto směru vynikal 
„frajer“ za sousední vesnice. Někdy byly 
otázky i náročnější, a když řídil kviz důstoj-
ník, tak měli poddůstojníci snahu se ztratit. 
Hrozilo nebezpečí, že by také museli odpo-
vídat. Je jasné, že na řadu otázek nedoká-
zal odpovědět nikdo, ale z toho jsme si 
mindráky nedělali. Kvízy alespoň částečně 
provětraly vztahy a některým namyšlen-
cům srazily hřebínek. Sice se to nemá, ale 
určitá část vojáků to považovala za sladkou 
pomstu. Byli jsme rádi, že voják „sedlák“ 
při nich exceloval. Po jisté době se stejný 
efekt projevil i při přezkušování z bojové 
přípravy.  
 
VELITEL DRUŽSTVA 
 
   Naše družstvo mělo to štěstí, že jeho ve-
litel nešel v požadavcích nad rámec plnění 
základních povinností. Výcvik u kanonů byl 
opravdu tvrdý a nic nám nebylo a také ne-
mohlo být odpuštěno. Někdy jsme ale měli 
dojem, že náš velitel je pod tlakem svých 
kolegů, jakoby mu vyčítali, že hraje vůči 
nám líbivou politiku a že on je ten hodný, 
kdežto oni špatní. Občas jakoby přitvrdil, 
ale brzy přešel do normálu. Co nedělal on, 
zvládli za něj ostatní. I zde se nacházel svo-
bodník jménem Novák, typický svým hla-
sem, který měl zabarvení hlasu kuřáka kou-
řícího 50 cigaret denně ve věku 60 let. 
Věčně odkašlával. A také věčně prosil, ano 
skutečně dokázal říci, prosím tě, půjč mně 

cigaretu. Jsem nekuřák, takže nevím, zda je 
vracel. Původním povoláním byl elektrikář. 
Ještě později se o něm zmíním. 
   Na tvrdé rozcvičky jsme si zvykli. Někdy 
důstojníci požadovali, aby je poddůstojníci 
absolvovali s námi. Ty byly nejmírnější, ji-
nak by je někteří nezvládli. Kliky se opět 
dělaly za všechno. Došel dopis-kliky, balík-
kliky, nepořádek-kliky atd.  
   Ale tady již došlo k zásadní změně. Nedě-
laly se na počet, ale na čas. Na počet to ne-
mělo význam. Byl mezi námi voják, který 
jich udělal dvacet  na jedné ruce. Ani já 
jsem neměl problém, dokonce s ironickým 
úsměvem, zvládnout třicet kliků a později 
jsem je přestal počítat. 
 
Dopis č. 6                                                                         
Polovina prosince 1959 
 
Předem mého dopisu Vám všem zasílám sr-
dečný pozdrav. Dostal jsem od Vás balík, za 
který děkuji a který přišel opravdu brzy, a 
proto se snažím co nejdříve odepsat. Dostal 
jsem v něm přesně to, co jsem chtěl. I to pl-
nící pero jsem chtěl takové, poněvadž mně 
úplně stačí. Tedˇ sloužím, tak mám čas na 
odepsání. Dvě hodiny stojím venku na 
stojce a dvě hodiny můžu spát. Tak když se 
nedá spát, odepisuji.  9.12. tu napadlo asi 
deset centimetrů sněhu a dnes v nedělu je 
po něm veta. Ještě sem tam někde leží v zá-
koutí. Vašek Ernest se zaručeně dostane na 
Vánoce domů. On to má z nás nejlepší. Ani 
já nevím, jak to tu s námi dopadne. Celou 
dobu, co jsem byl zde, tak jsme pohotovost 
neměli a na Vánoce pravděpodobně..... Za-
tím tady válčím dost dobře, ale chce to 
hodně přemáhání. Někdy mám nervy až na 
střeše. Včera jsem dostal rajón na jídelně. 
Za pět minut stáhnutý stoly, posbíraný ta-
líře a vybraný popel. Byli jsme na to dva. 
Než jsme začali, měli jsme na to již pouze 3 
min. A na vojně než seženete obyčejný kbe-
lík, tak to trvá 10 min. Tak jsme to udělali 
bleskově za 10 min. Přijdeme nahlásit spl-
nění. Mládenci, tak si ještě uděláte chodbu. 
Máte na to 10 min. Bylo tam bláta po ko-
lena, nářadí nikde. Ale i to jsme zvládli. Ale 
už nás to štvalo, tak jsme to nahlásili. On 
nám odpoví, hlaste se u dozorčího, dosta-
nete další práci. A také jsem dostal. Rajón 
na ošetřovně.. Měli jsme taky pochod na 14 
km. To byla prácička. Měl jsem větší pravý 
půllitr a myslel jsem, že mně shoří noha.  
Dost kluků odvezli na ošetřovnu. Táhli jsme 
20 kg na zádech a jeden úsek jsme šli v 
maskách. Kromě toho ještě přilbu, malou 
polní, samopal. Byli jsme ověšeni, jak vá-
noční stromek. Nechce se mně učit, a ani se 
moc učit nemusím, protože máme v druž-
stvu některé kluky s tak chabými vědo-
mostmi, že při vyhodnocení jsem býval 
mezi nejlepšími. Prý jak někteří mohou pl-
nit vojenské povinnosti, jako Kučera, Ka-
drnka atd. a jiní, jsou zase špatní vojáci. So-
cialistická výchova je ještě někde v mlze 



  

STAROVIČSKÝ ZPRAVODAJ / ČÍSLO 99 13 

 

(mnohé se ale již změnilo). Vůbec se nedí-
vají na toho, kdo se snaží a kdo ne. Tím pá-
dem se z nejlepších vojáků stávají nejhorší. 
Byli zde dobří kluci, kteří se snažili, ale byli 
za každou maličkost pérováni (nakonec 
člověk není neomylný), tak jich to přestalo 
bavit. Jestli mě to taky přestane bavit a 
prdne mně v bedně (po vojensku), tak se na 
to taky vyfláknu. Kluci dostávají prvotřídní 
balíky (i ten od vás byl dobrý). Kdybyste se 
rozhodli mně poslat balík, tak ho udělejte 
tak, abych se nemusel za něj stydět (mami, 
však rozumíte). Zdá se mně, že mám doma 
zelené rukavice, tak byste je mně mohli po-
slat. Když ze sta nemá jeden rukavice, tak 
je nesmí mít nikdo. Mohli byste poslat také 
jeden litřík. Avšak aby se nerozbil. Prý ne-
budou existovat některé okresy, tak mně 
napište, jak by to bylo u nás. 
   Již musím končit, tak zatím nashledanou 
a odepište co nejdřív. V létě pojedeme do 
Prahy na měsíc na soustředění na spartaki-
ádu.  Franta.   (silné ponožky) 
 
   Konstatování, že poddůstojníci buzero-
vali své přímé podřízené minimálně (až na 
uvedeného kuřáka), ale že to odnášeli pře-
devším vojáci z jiných družstev, mělo svoji 
logiku.  Nebyla v tom nějaká solidarita, 
soucit se svými podřízenými, ale z nouze 
ctnost. Velitel  si nemohl dovolit, alespoň 
ten trochu rozumný,  aby ho polovina druž-
stva proklínala a nenáviděla. Byli na sobě 

moc závislí, potřebovali se. Většina čin-
ností družstva, především bojová příprava, 
byla hodně riskantní a nebezpečná.  Mohlo 
se při ní přihodit něco komukoliv z nás, 
včetně velitele družstva. Těžko by se v 
tomto případě dokazovalo, zda šlo o ná-
hodu nebo záměr. Také jsme dost často 
sloužili s ostrými náboji. Kolovalo mezi vo-
jáky hodně historek o tom, jak mnohým, 
řečeno ve vojenské hantýrce, „prdlo v 
kuli“. Proto bylo dobře, pokud došlo ke 
konfliktu, že  každá z obou stran se  
pohybovala na opačných koncích palpostu. 
Většinou po určité době došlo, „pokud se 
nepřikládalo pod kotel“,  k ochlazení vášní. 
   Oproti Horním Počernicím se změnil i rej-
střík trestů. Již jsem napsal, že ubylo noč-
ních poplachů, plynová maska se za trest 
nasazovala výjimečně, netrhaly se knoflíky. 
Šlo převážně o tresty individuální. 
   Ale na rozkaz svobodníka Nováka mu-
seli vojáci jeho družstva za trest  v noci 5x 
oběhnout hlavní budovu se slamníky na 
hlavě. Jednou zase jeho dva vojáci museli 
dělat kliky, přitom měli na  zádech  polo-
žené slamníky. Již si nepamatuji, za co ten 
trest měli.  
 
   Jestliže v H. Počernicích nás většina pod-
důstojníků buzerovala, a vůbec si nevzpo-
mínám na některého solidního, tak v Mar-
tinově tomu bylo obráceně. Třeba velitel 

prvního děla četař Budaj (slovák), byl so-
lidní, inteligentní a navíc i hezký kluk. Jeho 
vystupování bylo na úrovni dobrého uči-
tele. To mu pro získání autority stačilo. Ne-
potřeboval si pomáhat jinak. Ale i těch pár 
buzerantů nám dokázalo hodně znepří-
jemnit život.      
   Jeden z nich byl dlouho v hodnosti svo-
bodníka a měl funkci bateriového che-
mika. Měl zvláštní příjmení – Divock. Zje-
vem i vystupováním byl opakem Budaje. 
Nepomáhala mu ani maturita. Jako che-
mik neměl stálé družstvo, tak velel sám 
sobě, což mu pro seberealizaci nestačilo.  
Poznal jsem, že je zakomplexovaný,  psy-
chicky hodně labilní. Jednou jsem ho roz-
čilil kvůli jakési hlouposti tak, že mu pře-
skakoval hlas a třásla se brada. Štěstí, že 
to bylo beze svědků. Jinak by to považoval 
za shoz a mstil by se. Nesmělo se mu 
ustoupit, ale naopak dát najevo: Ještě 
jednou a je s tebou konec. Pak si našel 
další obětˇ a další, další.....Nakonec jej 
odepsali i jeho vrstevníci pro naprostou  
neschopnost s někým komunikovat, natož 
vyjít. 
 

KaFr. 
 

Velikonoční dílny  
a košt vín místních vinařů 
 
 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na MS  

v Pekingu 25.8.2015. 

 

Radek Juška na mítingu  

Diamantové ligy.  

  V sobotu 1. dubna se uskutečnily velikonoční dílny a záro-

veň košt vín místních vinařů. V sále KD bylo připraveno něko-

lik stanovišť pro výrobu jarních a velikonočních dekorací a 

pletení pomlázky, v přísálí pak ochutnávka vín. 

  Tímto bychom chtěli poděkovat všem, co se na akci podíleli, 

jak učitelskému sboru ZŠ a MŠ Starovičky, lidem, co pomohli 

s organizací akce, tak i všem místním vinařům, kteří byli 

ochotní poskytnout nám vzorky svých vín. A nakonec taky 

všem, kdo jste tuto akci navštívili. 

  Moc děkujeme a těšíme se na další společné akce! Chystáme 

například den dětí, zakončení školního roku a další akce. 

Kultura Starovičky 
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NOC KOSTELŮ 
Prvotní myšlenka uspořádat Noc kostelů 

vznikla v Rakousku. V jednom z vídeňských 

kostelů nechal kostelník večer během 

úklidu kostel otevřený, a zjistil, že ote-

vřené dveře ve večerní atmosféře jsou po-

zváním pro kolemjdoucí vstoupit. 

Letos se v České republice otevírá více než 

860 kostelů a i naše farnost se k této celo-

státní akci připojí. V pátek 2.6. v době od 

18.00 do 22.00 hodin bude otevřen kostel 

sv. Kateřiny a fara pro širokou veřejnost. 

Přesný program bude včas zveřejněn a 

upřesněn, ale zcela jistě se můžete těšit na 

komentovanou prohlídku kostela, koncert 

skupiny Srdce ze Šakvic, farní kavárnu a 

další. 

Všichni jste srdečně zváni, těšíme se na se-

tkání v trochu netradiční atmosféře… 

Lenka Krůzová 

 

Význam motta Noci kostelů 2023 
 

Motto Noci kostelů 2023 zní:  

Po světle dne totiž nastupuje NOC, kdežto 

žádné zlo nepřemůže moudrost. 

 

Neustále se střídá den a noc. Obecně se 

předpokládá, že člověk ve dne pracuje, 

tvoří, studuje… a v noci odpočívá, spí a na-

bírá sílu. Rytmus tohoto světa nám tento 

přirozený předpoklad často rozhazuje. Ně-

kdy pracujeme i v noci, protože pracovní 

zátěž je velká. To pak přináší zvýšenou 

únavu během dne a celý náš svět se jakoby 

zahalí do šedi. Aby pro nás svět nebyl šedý 

a nepříjemný, navraťme se, pokud to jde, 

k onomu obecnému předpokladu: ve dne 

práce a v noci spánek. Dalším vhodným 

nástrojem je naučit se vždycky večer uza-

vřít den, říkáme tomu zpytování svědomí. 

Znamená to nejprve se podívat na to, co 

se událo, jak jsem naplnil výzvy, které při-

šly, zda jsem k nim byl odpovědný; pak je 

třeba vyjádřit lítost nad tím, co se nepo-

vedlo a co jsem zanedbal, a na další den si 

vymezit předsevzetí jak jednat dál. Třetí 

výzvou je, abychom se učili průběžně od-

pouštět a za odpuštění prosit. Apoštol Pa-

vel píše: „Nenechte nad svým hněvem za-

padnout slunce“ (Ef 4,26). Poznání sebe 

sama, které je plodem zpytování svědomí, 

je cestou k moudrosti. Moudrost pak při-

náší sílu pro všední den. Svět pak bude ba-

revný tak, jak ve skutečnosti je. 

R. D. Mgr. Pavel Šenkyřík, biskupský  

vikář pro pastoraci a vzdělávání 

Z NAŠÍ FARNOSTI  
Po době postní, která začala popeleční 

středou po takzvaných „vostatkách“, k 

nám s jarem přichází největší a nejslav-

nější křesťanské svátky v roce, VELIKO-

NOCE. Pro křesťany ZMRTVÝCHVSTÁNÍ JE-

ŽÍŠE KRISTA. Tak zvaný SVATÝ TÝDEN za-

číná KVĚTNOU NEDĚLÍ, kdy se žehnají ra-

tolesti, u nás „kočičky“, čímž si připomí-

náme slavný vjezd Ježíše Krista do Jeruza-

léma a poprvé se čtou Pašije. Letos připa-

dla Květná neděle na 2. dubna a zdá se 

nám, že si prohodily počasí Velikonoce s 

Vánoci. Ostatně jako častokrát. To nám 

však nemůže zabránit, abychom si tyto 

svátky duchovně jak se patří užili. Přede-

vším v našem společenství, do kterého 

jste vždy milí čtenáři všichni srdečně zváni, 

abyste s námi slavnostně prožili tyto 

svátky jara, svátky znovuzrození také veš-

keré přírody. V tomto setkání nám v po-

sledních létech zabránil jedině covid. Bohu 

díky, že je to snad za námi… 

Velikonoční triduum, tedy česky třídenní, 

začíná Zeleným čtvrtkem, poslední večeří 

Páně, kdy posléze umlknou zvony i var-

hany. Následuje Velký pátek, umučení Je-

žíše Krista čtením Pašijí, a tichou soukro-

mou adorací u Božího hrobu v přítmí kos-

tela. Tichá soukromá adorace pokračuje 

na Bílou sobotu v odpoledních hodinách, 

kdy se jednotlivě věřící střídají u Božího 

hrobu. Třídenní končí večerní Vigilií, tedy 

Zmrtvýchvstáním na Bílou sobotu, kdy se 

nejdříve venku žehná oheň, od kterého 

kněz zažehne paškál a všem zúčastněným 

svíce. V šeru kostela se čtou úryvky ze 

Starého zákona, obnovují se křestní sliby… 

Zvony i varhany se opět rozezní a vše se 

kolem nás rozzáří ve slavném ALLELUJA a 

začíná mše svatá… Všechny působivé ob-

řady těchto dní nám naši kněží umožnili 

prožít v našem milovaném kostelíku. I 

když je to pro ně velmi náročné, protože 

mají každý tento den obřady v pěti farnos-

tech a k tomu následuje neděle HOD BOŽÍ 

VELIKONOČNÍ, po ní Velikonoční pondělí. 

Jsme jim za to moc vděčni. Letos jsme 

všech pět dní prožívali s panem děkanem 

P. Janem Nekudou za což Pán Bůh zaplať. 

Jak on, tak i pan kaplan Vojtěch Zahrádka 

v minulém roce, nás umí opravdu du-

chovně o těchto svátcích povznést. Veliké 

poděkování patří také našim ministran-

tům, kteří nevynechali ani jeden z těchto 

pěti dní a důstojně panu děkanovi asisto-

vali. Všechno perfektně zvládali, a to je 

každý den obřad úplně jiný, tím pádem je 

to náročnější. Evidentně se na každý den 

těšili. Díky Víťo, Adame, Šimone a Marti. 

Byla to nádhera. Škoda, že pátého minis-

tranta Lukáška, skolila angina, a tak tento-

krát o vše přišel. Ne však docela. Po vyčer-

pání antibiotik, o Velikonočním pondělí, 

po tradiční šlahačce to na mši svatou ještě 

stihl. Ostatně tak, jako všichni ministranti 

se rovnou ze šlahačky nečekaně zase sešli 

v našem kostele a rychle se převlékli, aby 

pan děkan nebyl u oltáře sám. Moc nás 

tím překvapili a udělali radost. Po mši nás 

přede dveřmi čekali se svými vlastnoručně 

pletenými žilami. A měli je pěkně dlouhé, 

plné pentliček. Jen to vzduchem lítalo. 

Sklidili velikou pochvalu. Samozřejmě ne-

směl chybět pan děkan, který nám také 

jemně „našlahal“, prý, aby se nám z těch 

mladých proutků vlila nová síla do nohou, 

aby nás dlouho nosily do našeho kostela. 

Děkujeme šlahači! Jen, aby to mělo ten 

účinek. Poděkování patří také ženám, 

které se postaraly o úklid a výzdobu kos-

tela. Liborovi za přípravu ohně na Vigilii. 
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Děkujeme varhaníkovi panu Davidovi To-

máškovi a jeho dvanáctileté dcerce 

Martičce, která tatínka umí u varhan 

dobře zastoupit. Děkujeme našemu Pánu, 

že máme ten dar, takto slavnostně Veliko-

noce prožívat… 

Naše farnost se připojila k chvályhodnému 

nápadu našeho zastupitelstva – tedy pana 

starosty, doplnit křížek u Obrázku právě 

tím chybějícím obrázkem. 

Malíř naivního umění z Brna pan Dušan 

Chaloupka namaloval z vlastní iniciativy 

pro křížek v lokalitě „U obrázku“ obrázek s 

názvem MADONA S JEŽÍŠKEM. Obrázek o 

rozměrech 138 x 430 mm je akrylová 

malba na nerezovém plechu s ochrannou 

vrstvou proti UV záření. Naše Starovičky 

na obrázku charakterizuje kostel a levan-

dulové pole, které je jediné v širokém 

okolí. I pozadí malíř zvolil v levandulové 

barvě. Motiv Madony s Ježíškem malíři dal 

nápis na kříži, do jehož niky pan Pavúček z 

Pavlova obrázek odborně usadil. Celý kří-

žek je zrestaurován a okolí vkusně upra-

vené. V neděli, 16. 4. 2023 v 15 h. jsme se 

sešli „U obrázku“ k malé slavnosti, kde pan 

děkan Jan Nekuda kříž i obrázek požehnal. 

Pro ty, kteří si netroufali na pěší výšlap, 

byla připravena doprava auty. Také místní 

hasičský sbor připravil ke kostelu svou 

„dodávku“, aby nás starší k Obrázku vy-

vezl. Děkujeme Jožovi Janouškovi za tento 

servis, kterého se mimo focení také ujal. 

Fotil také Zdeněk Trněný, takže záběrů z 

této bohulibé slavnosti je dostatek. Ne-

zklamali ani Brúčkovi, kteří, ač plně zane-

prázdněni, také dorazili s kytarou, aby-

chom Panně Marii na tom našem vršku 

společně zazpívali. Nechyběli ani kluci – 

ministranti a pan kaplan. Především ale 

přijel autor obrázku s manželkou, rodinou 

a známými. Těší nás, že jsme mohli osobně 

poznat tohoto pána s milým úsměvem a 

krásnou duší. Veliké Pán Bůh zaplať…Ná-

vštěva u Obrázku byla mile překvapivá. Se-

šlo se přes šedesát osob. I to počasí nám 

Panna Maria vyprosila po propršených 

dnech (díky za ně), se na nás usmálo slu-

níčko. Po slavnosti bylo v kulturním domě 

připraveno malé občerstvení a pobesedo-

vání i s autorem nového obrázku. Děku-

jeme manželům Horčičkovým a Havlíko-

vým za vzornou obsluhu. Veliké poděko-

vání patří starostovi panu Vladimírovi Dr-

bolovi za zorganizování celé této malé 

slavnosti. Věřím, že všichni máme dobrý 

pocit, který nás blaží u srdíčka a k Panně 

Marii U obrázku budeme nosit své díky a 

prosby… 

Anna Haluzová 
 

(Foto: Bc. J. Janoušek / L. Krůza) 

PODĚKOVÁNÍ STAROSTOVI OBCE A ŘEDITELCE ZŠ a MŠ 
   V naší obci žijí aktivní ženy různého věku, které si přejí zůstat stále aktivní a chtějí 

udělat něco pro svoje fyzické i psychické zdraví, a proto jsme my, starovičské ženy, po-

žádaly lektorku jógy Ing. Halku Prokešovou, která jógu aktivně po několik měsíců studo-

vala v anglickém jazyce u renomovaného indického učitele a která jako certifikovaná 

lektorka jógy s mezinárodně platným certifikátem provozuje jógové lekce v lázeňském 

domě Perla v Lednici a ve fitness clubu Freedom v Hustopečích, zda by mohla otevřít 

jógové lekce i u nás ve Starovičkách pro místní ženy, které chtějí efektivně protáhnout 

a zpevnit svoje tělo a zlepšit si svoji vitalitu a psychické zdraví. 

   Zájemkyň se sešla velká skupina, a proto bylo zřejmé, že bude potřeba udělat dvě věkové 

skupiny, ženy mladšího věku, a aktivní seniorky. Zájem i motivace ze strany zájemkyň i 

lektorky se potkaly, avšak ve vzduchu zůstávala viset zásadní otázka, a sice, kde by se 

mohly jógové lekce konat? Jednoznačná volba padla na školní tělocvičnu obecní MŠ a ZŠ, 

a proto jsme se vydaly požádat pana starostu, Vladimíra Drbolu, zda by tato možnost byla 

reálná a zda by obecní školní tělocvična mohla těmto účelům sloužit. Pan starosta byl ih-

ned vstřícný a ochotný a obratem zavolal paní ředitelce školy, Mgr. Daně Walterové, zda 

by jí a školním aktivitám naše cvičení jógy v prostorách školní tělocvičny po skončení vyu-

čování nevadilo. Paní ředitelka se stejně jako pan starosta ihned vstřícně a pozitivně k této 

žádosti místních žen vyjádřila, jógovou aktivitu kvitovala a po vyřízení potřebných formalit 

předala klíče lektorce paní Halce Prokešové a v polovině března se uskutečnily první jó-

gové lekce, které i přes probíhající jarní prázdniny měly od začátku hojnou účast. 

   Rádi bychom tedy tímto a tady poděkovaly ještě jednou paní ředitelce Walterové i panu 

starostovi Drbolovi, že schválili tento zdravotně přínosný záměr pro další využití obecní 

školní tělocvičny v časech mimo školní vyučování a obecní školní tělocvična tak může při-

nášet radost a požitek z fyzického i dechového cvičení jógy jak mladším ženám, tak i ženám 

zralejšího věku z naší obce. 

   Lekce jógy jsou vhodné pro všechny, bez rozdílu věku, zkušeností, bez ohledu na postavu 

a fyzickou kondici, i pro úplné začátečníky. Dokonce se ozývají už i zájemci z řad místních 

mužů, pokud tedy nemáte obavu z převahy ženského kolektivu, jste zváni na jógové lekce 

i vy, muži. 

   Na jógové lekce není nutné se předem přihlašovat, prostě přijdete v uvedených časech 

do tělocvičny MŠ a ZŠ v pohodlném oblečení, legínách nebo teplácích a tričku a pocítíte 

ihned blahodárné účinky jógy na Váš organismus. Podložky a deky máme, ale pokud si 

přejete vzít vlastní, je tato aktivita vítaná. 

   Máme radost z pohybu, dechových cvičení i relaxace, které nám paní lektorka Halka 

upravuje podle ročního období s ohledem na účinky každého tělesného orgánu, postavení 

měsíce i podle ajurvédského principu, neboť se studiu ajurvédy intenzivně věnuje. 

   Jógové lekce se konají každé PONDĚLÍ a ČTVRTEK v 18 hod, pro seniory každé ÚTERÝ ve 

14.00 hod. Jste zváni i Vy! 

Jógou nadšené ženy ze Staroviček 

Foto: Malíř naivního umění 

pan Dušan Chaloupka  
 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na MS  

v Pekingu 25.8.2015. 
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o prosincového vydání zpra-

vodaje jsem přispěl článkem o 

Peru, který měl za cíl, skrze 

mé osobní zážitky z výletu na pře-

lomu září a října minulého roku, při-

blížit čtenáři tuto pozoruhodnou zemi 

Latinské Ameriky. Nyní na článek čás-

tečně navážu, částečně jej doplním a 

Praktického průvodce po Peru, jak 

jsem se rozhodl sérii těchto dvou 

článků (inspirován jednou mojí oblí-

benou knihou) pojmenovat, uzavřel.  
 

Bezpečnost 
Nejen s ohledem na protesty v zemi, které 

přinesly začátkem roku 2023 několik desí-

tek obětí, je potřeba věnovat tématu bez-

pečnosti pozornost. A to platí pro většinu 

zemí Latinské Ameriky, nejen pro samotné 

Peru. Před příletem do země jsem si četl 

různé články o tom, že jsou v Peru jisté bez-

pečnostní hrozby, především pak v hlav-

ním městě – Limě. Na základě již absolvo-

vaných cest, např. do marockého Marrake-

she, jsem věděl, že problémů může nastat 

hned několik, především pak, když člověk 

cestuje sám. Podívám-li se zpětně na své 

obavy, byly přehnané. Pokud bude člověk 

dodržovat některá obecná doporučení pro 

cestování do méně bezpečných oblastí, 

jako např. nenosit u sebe větší množství 

peněz a jiné cennosti, mít o svých věcech 

přehled za všech okolností, vyhnout se slu-

mům atp., nemělo by ho potkat nic zlého. 

Co bych však čtenářům a potenciálním ná-

vštěvníkům Limy zcela jistě doporučil, vy-

hněte se přístavu Callao. Jedná se o rela-

tivně autonomní část hlavního města, 

která nebezpečná opravdu je. Místní gangy 

si tam často vyřizují účty a tomu je vždy 

lepší se vyhýbat. O nebezpečnosti přístavu 

Callao jsme se přesvědčili, když jsme v te-

levizních zprávách uviděli reportáž zachy-

cující záběry z přístavu, na kterých nějaký 

muž nemilosrdně zastřelil dvě osoby sedící 

na motorce a utekl.  

 

V části o bezpečnosti Peru si dovolím ma-

lou odbočku k bezpečnosti Bolívie. Možná 

Vás totiž při cestování po Peru napadne, 

stejně jako mě, podívat se i za hranice této 

země. Když jsem byl na jihu u jezera Titi-

caca, bylo to do sousední Bolívie opravdu 

kousek. Autobusové spoje do La Paz, de 

facto hlavního města Bolívie, byly solidní a 

mně tak nezbylo, než se podívat i tam. 

Druhý ze tří dnů, které jsem ve městě strá-

vil, jsem se vydal trekovat na Muela del Di-

ablo (Ďáblův zub), což je ohořelá skála ve 

tvaru zubu (jak nečekané) kousek za měs-

tem. Jak na cestu tam, tak, a to především, 

na cestu zpět do města, mi dělali společ-

nost toulaví psi. Bohužel se ale nejednalo o 

roztomilé pejsky, kteří vrtí ocasem a chtějí 

si hrát. Tito vrčeli, štěkali a několikrát na 

mě zaútočili, až jsem si o několik hodin 

později v klidu svého pokoje v centru 

města říkal, jak je vůbec možné, že jsem to 

zvládl bez větší újmy na zdraví. Byl jsem 

„pouze“ značně rozrušený, extrémně una-

vený z několika životních sprintů a neustá-

lého sondování okolí, jestli se někde neob-

jeví další pes a nezaútočí. Plyne z toho 

snad možná jedno ponaučení do života: 

Pokud se něco jmenuje Ďáblův zub, bude 

lepší se takovému místu vyhnout.  

 

Peruánský jídelníček a další unikáty 
Pojďme ale k veselejším zážitkům, těch je 

totiž o poznání víc. Peru je (bohužel / bo-

hudík) každým rokem turističtější a turis-

tičtější. Ono se není čemu divit, má totiž 

opravdu co nabídnout. O oáze Huacachina, 

kde lze mimo jiné pozorovat jeden z nej-

krásnějších západů slunce, jsem psal v mi-

nulém díle, stejně jako o barevné Rainbow 

Mountain, jedinečném Machu Picchu, šes-

titisícových vulkánech či nutnosti navštívit 

historické Cusco a jeho okolí.  

 

Zde přidám snad jen jednu další vyhledáva-

nou atrakci, kterou jsou Nazca lines. Jedná 

se o geoglyfy – různé obrazce a čáry v zem-

ském povrchu. Nikdo moc neví, jak se 

v blízkosti města Nazca objevily. Ty více 

pravděpodobné teorie vidí obrazce jako 

starodávný komunikační prostředek teh-

dejších obyvatelů s bohy, ty méně pravdě-

podobné dávají obrazce „za vinu“ mimo-

zemšťanům. Důležité je, že má člověk mož-

nost si obrazce prohlédnout jak z roz-

hledny, kam je třeba se dostat z města ta-

xíkem, tak z letadla, do kterého ho budou 

lákat místní průvodci ihned po tom, co po-

prvé vkročí na území města Nazca. Cena 

letu pro jednu osobu se pohybuje od 70 do 

100 amerických dollarů a člověk má mož-

nost vidět obrazce tak, jak si předchůdci 

dnešních Peruánců mysleli, že je vidí bo-

hové – z nebeských výšin. My volili méně 

pompézní variantu, a sice tu s taxíkem a 

rozhlednou.  

 

Jídlo se dá v Peru taktéž považovat za záži-

tek. Ochutnáte zde totiž minimálně jeden 

pokrm, který jste nikdy předtím neměli. 

Prvním adeptem je lama. Steaky, nudličky, 

špízy… není problém! Lamu ochutnáte na 

všechny způsoby. Maso je to tužší, z běž-

ných typů nejvíce podobné hovězímu. 

Často se podává s přílohou quinoa, kterou 

někteří strávnici jistě znají. Quinou najdete 

v jídelním lístku velmi často, a to po celém 

území země. Dokonce bych ji označil za ty-

pickou plodinu Peru a sousedních států. 

Pokrmy z lamy budou v jídelníčku zpravidla 

jedny z těch dražších.  

 

Dražší než lama už bude jen morče, což je 

adept na dosud-zcela-jistě-neochutnané-

jídlo č. 2. To nejlépe připravené si dopře-

jete v oblasti velkého města Arequipa na 

jihu země v jedné z nepřeberného množ-

ství tzv. picanterií – typických restaurací, 

kde morče servírují. Morče je bráno spíš 

jako pochoutka a nejedná se tudíž o běž-

nou záležitost, kterou servírují v každé tuc-

tové restauraci,  jako např. kuře nebo 

lamu. Tím hlavním na morčeti není, možná 

překvapivě, maso. Dává to ale docela 

smysl, masa na něm totiž ani tolik nena-

jdete. Nene, morče si člověk objedná pře-

devším kvůli křupavé a dobře ochucené 

kůžičce. Právě chutí a propečeností kůže se 

pak odlišují jednotlivé picanterie.  

D 
  Praktický průvodce po Peru –  2. část 
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Typickou snídaní jsou naopak poměrně 

běžná jídla. My, suverénně nejčastěji, jedli 

obyčejné housky s máslem a jahodovou 

marmeládou. Zprvu se jednalo o příjem-

nou sladkou snídani, která krásně ladila 

s ranní kávou nebo čajem. Postupem času, 

když jsme měli na snídani housky s marme-

ládou pětkrát do týdne, to začal být lehce 

boj. O to víc jsme ocenili, když nám byla na-

bídnuta třeba vajíčka. Ty sice vždy přišla 

s úplně stejnou houskou, která byla k mar-

meládě, ale to nám nevadilo. 

 

Pokud budete v Peru déle a máte rádi tu-

ristiku, určitě doporučuji některý 

z trailů/treků. Jedná se o vícedenní po-

chody, které Vás často prověří jak fyzicky, 

tak psychicky. Jeden takový trail je třeba 

cca pětidenní Inca Trail, v rámci kterého 

projdete okolí Machu Picchu a završíte jej 

výstupem na peruánskou dominantu. Dal-

šími jsou pak Colca Trail, kterým se vydáte 

do jednoho z největších kaňonů na světě, 

či vysokohorský Salcantay Trek s výstupy 

na úžasné vrcholky. 

 

Závěrem to snad jen shrnout, vyúčto-

vat a rozloučit se 
S odstupem času vím, že na tři týdny strá-

vené v Peru budu vzpomínat do konce ži-

vota. Zároveň, a to je trošku problém, jsem 

propadl Latinské Americe, a určitě chci do 

budoucna navštívit Kolumbii, Argentinu 

nebo třeba Chile. Jako problémové to vi-

dím proto, že najít si v hektickém životním 

stylu dnešního světa čas a minimálně na 

tři, čtyři týdny odjet, není snadné. A je to 

právě smutné a krásné zároveň, že do ta-

kových zemí opravdu potřebujete týdny až 

měsíce volna, abyste je mohli poctivě zažít. 

A taky finance. Když započítám úplně vše, 

od autobusu z Prahy na letiště v Amster-

damu, přes jízdenky na městskou hromad-

nou lanovku ve městě La Paz, až po kousek 

pizzy v New Yorku na Times Square při 

cestě zpět, vyšel tento výlet na necelých 50 

tisíc korun českých. Nejdražší položkou 

jsou samozřejmě letenky, které lze pořídit 

od cca 12 tisíc. A pak už je to jen a jen na 

Vás, milí čtenáři, jak moc dobrodružné, tu-

ristické, oddechové, zážitkové, velkolepé 

nebo low-cost si Vaše putování po Peru bu-

dete chtít udělat.  

 

Děkuji za přečtení a máte-li nějaké dotazy 

týkající se obsahu tohoto či prosincového 

článku, neváhejte mě kontaktovat na 

mailu davidpolacek3@seznam.cz  

 

Mgr. David Poláček  

 

      HUMOR s Romanem Ernestem 

 

„Jsi milý, ale já nepotřebuji modré z nebe! Já  mám jenom vy-

hlédnutý zelenkavý svetřík, jednu růžovou kabelku a béžovou 

nábytkovou stěnu!“ 

 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na MS  

v Pekingu 25.8.2015. 

 

Radek Juška na mítingu  

Diamantové ligy.  

„Předminulý rok jsme v terénu sbíraly jablka a hrušky, mi-

nulý rok okurky a rajčata, a letos přicházíme na ten váš inze-

rát - Hledáme terénní sběračky dat!“ 

 

 

 

 

 

Radek Juška  

ve finále  

soutěže dálkařů na MS  

v Pekingu 25.8.2015. 

 

Radek Juška na mítingu  

Diamantové ligy.  

mailto:davidpolacek3@seznam.cz
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Je pozoruhodné kolik máme ve 

Starovičkách úspěšných spor-

tovců, dovolte, abych Vás sezná-

mil s Kubou Holáskem, který je 

oporou v bráně hokejového klubu 

Mladší žáci HC Lvi Břeclav, kteří se 

i díky jeho výkonům stali vítězi 

žákovské ligy! 
 

Mladší žáci HC Lvi Břeclav dokázali to, po 

čemž touží každý tým. Vyhrát dlouhodo-

bou celosezónní soutěž, která byla velmi 

náročná, a každý zápas vyžadoval 100% vý-

kon od všech hráčů. A na to dohlíželi trenér 

mužstva Tomáš Turčan (bývalý extraligový 

rozhodčí) a Stanislav Balán (skvělý útoč-

ník, který působil v Kanadě, KHL a naší ex-

tralize). 
 

Nejlepší hráči mužstva: 

Nejproduktivnější hráč: Lukáš Modra  

(vítěz bodování celé ligy a střel. branek) 

Nejlepší útočník: Adam Šteflík 

Nejlepší obránce: Sebastian Baťka 

Nejlepší brankář: Jakub Holásek,  

Starovičky 

Nejužitečnější hráč: David Turčan 

Nejužitečnější hráč: Adam Podlucký 

 

Kuba měl v týmu konkurenci dalších dvou 

dobrých gólmanů Honzu Voždu a Tadeáše 

Koreňa, kteří jsou ročník 2011. 

 

Hned po skončení, základní soutěže násle-

dovali velmi náročné turnaje: 

Výkonnostní turnaj pod názvem Hartmann 

Cup. Turnaje se účastnili vítězové žákov-

ských lig z celé ČR. První z turnajů měl za 

účel srovnat výkonnost a úrovně nejlepších 

hráčů a mužstev ročníků 2012. Naši hráči v 

tomto velice náročném turnaji obsadili 

pěkné třetí místo. Jednalo se o velice ná-

ročná utkání pro všechny aktéry tur-

naje, podotkli trenéři Slávie Praha, kteří se 

stali vítězi celého turnaje. 

 

A následoval velmi náročný a prestižní Ve-

likonoční turnaj v Plzni, vyvrcholení CCM 

ALLOUT Malé ligy, kterého se zúčastnilo 8 

top týmu ročníku 2012.  HC Lvi Břeclav pro-

hráli až ve finále s Kometou Brno a získali 

stříbrné medaile, což je obrovský úspěch. 

 

Na závěr je nutno dodat, že se Kuba věnuje 

hokeji od první třídy, kdy nastupoval jako 

hráč. Do brankářské výstroje se oblékl 

v červnu 2022, zúčastnil se brankářského 

kempu v Moutnici, kde byl hostem brankář 

Matěj Tomek z Komety. A pak následovaly 

od 1.8.2022 náročné přípravné tréninky na 

sezónu, která začala v září. 

Přejeme Kubovi a jeho týmu HC Lvi Břeclav 

ať se jim daří a podávají i nadále skvělé vý-

kony.  

  NAŠI ÚSPĚŠNÍ SPORTOVCI      JAKUB HOLÁSEK 

text a foto Milan Holásek 
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NAHLÉDNUTÍ KE KADETŮM 
 

Poprvé v tomto roce se Vám milí čtenáři jménem Kadetů připomí-

nám. Jak jsem na konci minulého roku avizovala pozvánku na di-

vadlo s obavou, tak dnes můžu napsat, že vše dobře dopadlo. Až na 

Adélku Majerovou, která měla tu smůlu, že ji chřipka zastihla 

zrovna na premiéru. Opět jsme se v nemoci prostřídali, ale všichni 

to zvládli překonat do vystoupení. Přesto se znovu nějaký bacil 

roznášel na divadle, protože po představení se znovu marodilo jak 

v řadách herců, tak diváků. Na to si však v dnešní době asi musíme 

zvyknout… 

 

Mé obavy z této hry, respektive z tohoto tématu se brzy rozplynuly. Diváci 

se od začátku do konce náramně bavili a po oba dva dny zaplnili sál. A o to 

přece jde. Obzvlášť v dnešní neutěšené době je třeba trochu humoru k od-

lehčení. Psali jsme si také e-mailem s autorem této hry, panem Petrem 

Tomšů, tak jako o Slavících z Madridu. Děkoval nám, přál úspěch a měl ra-

dost, že jeho hry baví nás i obecenstvo. A že bavilo, svědčí fakt, že jsme 

pozváni na několik vystoupení. Myslím, že postavy byly zase dobře vybrány 

a že role všem sedly, jak se říká „na tělo“. Nebudu je jednotlivě vyjmeno-

vávat, protože všichni mají ode mě jedničku s hvězdičkou. Všem děkuji za 

jejich výkony. Troufám si jmenovat alespoň Zlatku Galečkovou, která v roli 

důchodkyně Jarmily byla nezastupitelná. Pochválím ještě naši mladou ge-

neraci, delegaci ze školního parlamentu, kterou představovali, jak si trou-

fám říct, podle jejich talentu – mladí Kadeti: Víťa Krůza, Šimon Vácha, Kája 

Tihlářová, Adam Horčička a nejmladší Martínek Krůza. Na zkoušky chodili 

velice ochotně a rádi. Je vidět, že je divadlo opravdu baví, protože na každé 

zkoušce pozorně ty dospělé sledovali. Také ochotně při všem pomáhali. 

Také při vostatkové obsluze po představení. Jak víte vy, kteří jste se našeho 

divadla zúčastnili, připravili jsme pro vás malé občerstvení a prostor pro 

setkání. Jsme tomu velice rádi, že toto pozvání hodně diváků přijalo a 

dlouho se skleničkou v ruce v hloučcích postávali, nebo posedávali a sou-

sedsky si povídali. Zvláště po pátečním vystoupení. Vždyť někteří se se 

svými známými potkali po dlouhé době. V dnešní době vlastně ani není už 

moc příležitostí se setkat. Máme radost, že naše divadlo k takovému se-

tkání přispívá. Proto asi máme vždy plný sál… Tentokrát byl náš záměr, aby-

chom si všichni připomněli a také trochu užili vostatky . K tomu jsme také 

přispěli pohoštěním. Ženy napekly, ale muži zabijačku nedělali. Tu přivezli 

od pana France z Hustopečí. Joža Panic zásobil výborným vínem. Radost 

nám také udělali svou účastí pozvaní hosté, kolegové divadelníci z Louky na 

Horňácku, deset divadelníků z Blučiny (kteří nás na oplátku pozvali na jejich 

premiéru 1.4. a 2.4.) a klub důchodců z Mikulova, kteří k nám také rádi 

jezdí. Těch přijelo nejvíc. Dokonce patnáct osob… 

 

A tak se stalo, že ty naše TUPITELE budeme hrát (dáli Pán Bůh a budeme 

zdraví), 14. 4. v 19h. v NIKOLČICÍCH v Lidovém domě, 21. 4. v 19h. v Šakvi-

cích v Orlovni (kinosál). 

 

Máme dohodnuté také podzimní vystoupení a to 21.10. v Divácích, 4.11. 

v Hustopečích na přehlídce-ŠMARDOVO SOUSEDSKÉ DIVADLO a hned na 

druhý den 5.11. v kinosále v Měníně. V hlavě máme ještě nastudování vá-

noční hry. Tak nevím…Snad nám bude dáno zdraví a dostatek sil, abychom 

Vás naši milí diváci ještě na konci listopadu potěšili a naladili na ty krásné 

svátky – VÁNOCE.  

S přáním krásného jara 

 Anna Haluzová
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Festival dechovek 

„Dechovka pod Pálavou“ 
 

Dechová hudba Palavanka ve spolupráci s obcí Starovičky 

pořádá v neděli 25. června 2023 od 14:00 hodin (na pro-

stranství vedle kulturního domu) již tradiční festival decho-

vek, na kterém se vám představí přední moravské dechovky 

se svými sólisty. Již tradičně festival zahájí dětská dechová 

hudba a v průběhu akce vystoupí i dětský folklorní soubor. 

Celé sváteční nedělní odpoledne bude slovem provázet mode-

rátor a zpěvák Jiří Helán. Srdečně vás všechny zveme a tě-

šíme se na přátelské posezení u dobré dechovky. 

 
Muzikanti  

z Palavanky 

 

 

SDH Starovičky  
Vás zve na oslavu 

125. výročí založení 

SDH Starovičky 

 

 sobota  

 15.4.2023 

  v 10 hod. 
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